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ABSTRACT 

 

Este trabajo de investigación trata de los cambios acontecidos en la ciudad            

de Banyoles gracias a los Juegos Olímpicos de verano de Barcelona del año 1992.              

Está presentado en forma de un documental escrito, dirigido y producido por mí, Pol              

Pagès Mulero. 

Dichos cambios, en temas relacionados con urbanismo, deportes,        

comunicaciones, economía y, también, en la sociedad, han sido fundamentales para           

la evolución de la ciudad hasta hoy. Este trabajo centra su importancia en el ayer y                

en el hoy. También se estudia el por qué y el cómo se hicieron las obras, entrando                 

en detalle de las problemáticas, los costes y dificultades que conllevaron los            

distintos proyectos olímpicos. Además, tiene el objetivo de divulgar, mediante el           

documental hecho como parte práctica, esta historia del pasado reciente de la            

ciudad, para que los ciudadanos sepan el porqué de todas las infraestructuras,            

como son la autovía, los pabellones de deportes, las nuevas instalaciones del Club             

Natació y, además, de la razón del turismo deportivo internacional y las estadas             

deportivas de élite en motivo del remo, que es común ver por la ciudad. 

Cabe señalar que este trabajo no hubiera sido posible sin la ayuda del tutor y               

de otras personas, tanto del Ayuntamiento como ajenas a él, que han facilitado             

información y han cedido imágenes para la obra audiovisual.  
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This research project is about the changes that happened in the city of             

Banyoles thanks to the Barcelona Summer Olympic Games in 1992, presented in a             

documentary written, directed and produced by me, Pol Pagès Mulero. 

These changes, related to urban planning, sports, communications,        

economics and also, in society, have been of fundamental importance for the            

evolution of this city towards what it is today. This paper focuses on what, why and                

its importance in today’s Banyoles. It also studies how the works were done, going              

into detail about the problems, costs and difficulties of all the Olympic Projects. In              

addition, it have the objective of disseminating, through the documentary made as a             

practical part, this history of the city's recent past. With this documentary citizens will              

know the reason for all the infrastructures such as the highway, the sports halls, and               

the new facilities of the Club Natació and the reason of the international sport              

tourism due to rowing, which is common to see around the city. 

It’s worth to say that this work could not have been possible without the help               

of the work tutor and other people from the City Council and other institutions, who               

have given information and have provided images for the documentary. 
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INTRODUCCIÓ 
 

Sóc en Pol Pagès Mulero, alumne de segon de batxillerat de l’Institut Pere             

Alsius i Torrent de Banyoles i aquest és el meu Treball de Recerca.  

 

Aquest treball tracta sobre l’elaboració d’un documental sobre els canvis que           

es van portar a terme a la ciutat de Banyoles gràcies als Jocs Olímpics de Barcelona                

l’any 1992. He escollit aquest tema, ja que quan acabi el 2n de Batxillerat i surti de                 

l'institut vull cursar un grau de “mitjans audiovisuals”, i era l’oportunitat perfecta per             

investigar més sobre el tema, i provar a la pràctica els meus coneixements. A més,               

també ha servit per conèixer més la meva ciutat natal, alhora que feia un traspàs               

d’informació d’entre les diferents generacions: les actuals i les que van viure els             

Jocs, gràcies a les entrevistes i la informació que he anat recollint.  

 

Ha estat realitzat entre els dos cursos de batxillerat, concretament des de            

mitjans del primer curs i fins a principis del segon. El treball està molt relacionat amb                

les assignatures d’història del món contemporani i de cultura audiovisual, i           

evidentment, català, per tota la part escrita.  

 

M’ha servit per adonar-me del grau d’importància que va tenir la XXV            

Olimpíada de l’era moderna per a Banyoles. Com diu Albert Comas a l’entrevista:             

“Tot això no s’hagués fet si no hi hagués hagut els Jocs i ara no sé on estaríem”.                  

Evidentment, en tractar-se d’un treball que he pensat i elaborat jo, fer-lo ha estat de               

bon grat, he gaudit fent cadascuna de les parts, i en general, ha estat una molt bona                 

experiència.  
 

Com ja he esmentat, el treball aprofundeix en el passat recent de la ciutat,              

que l’ha fet evolucionar cap a on és ara, i el producte final de la meva investigació és                  

un documental sobre aquesta, la meva ciutat. L’objectiu principal del treball és            

l’elaboració d’un documental, alhora que aprenc més de la meva ciutat i porto a              

terme un treball de recerca històrica.  
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Aquest treball, es divideix en dues grans parts diferents: el marc teòric, que             

tracta primerament del context històric dels Jocs Olímpics de Barcelona l’any 1992, i             

després de tota la informació recollida sobre els canvis que la ciutat va patir; i el                

marc metodològic o pràctic, que tracta sobre les entrevistes, la part més important             

del treball, i sobre el contacte amb els subjectes, a més de la formulació de les                

preguntes i altres informacions sobre aquestes, a més de parlar sobre l’elaboració            

de l’obra audiovisual i els passos que he seguit per portar-la a terme, a més de la                 

vessant més teòrica de l’elaboració del documental.  

 

Per fer tota la recerca de la informació, he utilitzat pàgines web alhora que              

també cercava informació en llibres com: “El documental, Historia y estilo” o el             

“Llibre oficial dels Jocs de la XXVa Olimpíada Barcelona 1992”. 
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1.- MARC TEÒRIC 
 

1.1.- Context històric 
 

Els Jocs Olímpics d'estiu de 1992, oficialment Jocs Olímpics de la XXV            

Olimpíada, es van celebrar a la ciutat de Barcelona entre els dies 25 de juliol i 9                 

d'agost de l’any 1992. L’elecció d’aquests jocs es va dur a terme en la 91a Sessió                

del Comitè Olímpic Internacional el dia 17 d’octubre de 1986. Hi participaren 9.356             

atletes (6.652 homes i 2.704 dones) de 169 comitès nacionals, que van competir en              

32 esports i 286 especialitats. 

 

La cerimònia inaugural va tenir lloc al remodelat Estadi Olímpic de Montjuïc,            

més tard anomenat Estadi Olímpic Lluís Companys que, tot i que va ésser inaugurat              

en ocasió de l'Exposició Internacional de Barcelona de 1929, va ser renovat            

completament per tal d'acollir els Jocs Olímpics de Barcelona. De l’original, només            

se'n va conservar la façana. 

 

Els Jocs Olímpics de 1992 varen suposar una transformació profunda de la            

ciutat de Barcelona i de la societat catalana. La primera com a resultat d'una gran               

quantitat d'obres d'adequació de la configuració de la ciutat, aprofitant l'oportunitat           

de l'esdeveniment. La transformació social va venir de la mà de la necessitat             

d'implicació de tots els sectors: ciutadans, empreses, entitats, etc. en el suport de             

l'esdeveniment i, especialment, de la seva organització. Les múltiples accions          

generades per aconseguir aquest suport tenien com a resultat un alt grau de             

complicitat, sentiment de pertinença i orgull individual i col·lectiu que va reforçar la             

societat en el seu conjunt. A més a més, algunes de les iniciatives engegades, com               

el foment de la pràctica de l'esport o el foment del voluntariat es van quedar               

instal·lades a la societat catalana de forma estable. 

 

Dins les noves construccions destaca la construcció de l'Anella Olímpica al           

voltant del reformat estadi olímpic, formada per les piscines Picornell, les piscines de             
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salts de Montjuïc, el camp d'hoquei de Pau Negre, el Palau Sant Jordi, l'edifici de               

l'INEFC, l’Institut Nacional d’Educació Física de Catalunya, i d'altres instal·lacions. 

 

També es construïren noves instal·lacions arreu de la ciutat, com ara el            

poliesportiu de l'Espanya Industrial al barri d'Hostafrancs, on es desenvoluparen les           

competicions d'halterofília. 

 

Els Jocs Olímpics es van caracteritzar per la seva descentralització en           

diferents subseus al llarg de tot el territori català, sobretot als voltants de la ciutat               

que van suposar un important esforç de renovació d'infraestructures. Per aquest           

motiu es construïren diferents viles olímpiques per als atletes, al Poblenou,           

Montigalà (Badalona), entre altres. 

 

A més, els Jocs Olímpics de Barcelona varen ser els primers a incorporar             

dins una mateixa organització els Jocs Paralímpics corresponents. Fins aquell          

moment s'havien configurat com a esdeveniments separats. Des del 1992, el model            

Barcelona es va instaurar com a definitiu. 

 

La ciutat de Banyoles, una població situada a 17 km de Girona i a 95 km de                 

Barcelona, va ser la seu del rem durant els jocs de Barcelona. Des del dia 27 de                 

juliol fins al 2 d’agost del 1992 es van disputar 14 proves (8 en categoria masculina i                 

6 en categoria femenina) on participaren 957 remers (437 homes i 190 dones) de 49               

comitès nacionals diferents. Aquestes proves es van desenvolupar sobre l’Estany,          

una zona aquàtica natural amb una superfície de 1.075.315 m2 situada a l’oest de la               

urbanització.  

 

L’acolliment d’aquesta modalitat va comportar, a la ciutat, tot un conjunt de            

canvis, tals com la creació d’una autovia o variant (que unia Banyoles amb la capital               

de província), el canvi de la façana nord de la ciutat, la creació de la Vila Olímpica                 

(un barri, inicialment, format per 238 apartaments, apta per allotjar 910 esportistes,            

que després dels jocs es van posar a la venda com a zona residencial),              
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l’acondicionament de l’espai del parc de la Draga, la creació d’un poliesportiu al             

costat de l’Estany, la remodelació completa del Club Natació Banyoles (que va            

passar d’un sol edifici a un complex poliesportiu reconegut internacionalment) i la            

creació del Teatre Municipal. Altres carrers, places i indrets van patir diverses            

transformacions, modernitzant així la ciutat de Banyoles. En total, van ser més de 14              

les intervencions que es van fer a la ciutat tan ecològiques, paisatgístiques, urbanes             

i socials. 

 

Així, Pascual Maragall, alcalde de Barcelona i President del COOB ’92, el            

Comitè Olímpic Organitzador Barcelona ’92, deia: “Aquesta és la subseu més           

important i en la qual s’ha invertit més. Un escenari únic, amb organització magnífica              

i el clima social, el millor que podia ser (...). La Seu d’Urgell i Banyoles són                

indiscutibles. I ara tothom ha d’admetre que Banyoles té unes virtuts molt grans”1.             

(La Seu d’Urgell va ser la subseu del piragüisme dels jocs, aprofitant el riu Segre). 
Font: Revista de Banyoles 

 

 

1.2.- Principals transformacions 
 

Banyoles va patir un conjunt de canvis urbanístics, d’infraestructures, canvis          

culturals i esportius que van anar, des de la creació d’un nou barri i una nova                

carretera, a la creació d’un teatre municipal i a unes noves instal·lacions esportives. 

 

➔ 1.2.1.- La variant i autovia Banyoles/Girona: L’autovia que connecta amb          

Girona, oficialment C-66, és una carretera de doble carril que uneix la capital             

de província amb la capital del Pla de l’Estany.  

 

Al moment de construir-la, va suposar una inversió de més de 1.700 milions             

de pessetes (més de 10 milions d’euros) i tenia nou quilòmetres de longitud,             

comptava inicialment amb 6 enllaços, un dels quals, el d'Esponellà, connecta           

directament amb la Vila Olímpica. Es va inaugurar la tarda de l’11 d’abril, en              
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un acte que va aplegar una gran quantitat de públic i on va assistir el               

president de la Generalitat Jordi Pujol, el conseller de Política Territorial i            

Obres Públiques, Joaquim Molins; el delegat de l’Administració autonòmica a          

Girona, Xavier Soy; i el president del Consell Comarcal del Pla de l’Estany,             

Pere Hernández; a més de l’alcalde de Banyoles, Joan Solana; i el d’Olot,             

Pere Macias. La variant, en canvi, permet anar de Cornellà del Terri fins a              

Serinyà sense haver de passar pel centre de la comarca. Pujol va manifestar             

que “aquesta carretera suposa un canvi molt important per a la comarca i             

també per a la Garrotxa”2. 

 

Amb la creació de la variant es va poder separar la carretera de la vora de                

l’Estany, que va suposar un gran benefici mediambiental i ecològic, a part de             

desviar el trànsit del centre de la ciutat, buidant l’avinguda dels Països            

Catalans i el Carrer Llibertat, que suposava molt d’alentiment dins la ciutat, a             

més d’una gran contaminació. A més la creació de l’autovia Banyoles-Girona           

(C66) es va acostar la ciutat a Girona, convertint un trajecte de 35 minuts, en               

un trajecte de 10, alhora que acostava Banyoles a l’autopista AP7, per tant, a              

Barcelona i a l’Aeroport, en aquell moment, Del Prat i actualment, Josep            

Tarradellas. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

➔ 1.2.2.- Creació de la Vila Olímpica: La Vila Olímpica, inicialment formada           

per 238 apartaments, apta per allotjar 910 esportistes, va ser inaugurada amb            

una hissada simultània de la bandera olímpica, la catalana, espanyola i la            
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bandera oficial de les Olimpíades de Barcelona ’92. Joan Malagelada i José            

Manuel Murcia, director de la subseu i director de la Vila, van donar per              

inaugurada la instal·lació, que estaria oberta fins al 8 d’agost d’aquell mateix            

any. Cal destacar que, en l’acte inaugural, es va trobar a faltar la presència              

de l’alcalde banyolí Joan Solana. La cerimònia d’inauguració i va finalitzar           

amb la hissada de banderes, situades a l’entrada de la vila, sota les notes de               

l’himne olímpic, Els primers inquilins de la vila van ser de la selecció estatal,              

entre ells, els banyolins Manolo Bermúdez i Josep Robert, que fins al dia 8              

d’agost van viure a pocs metres de casa seva. El personal del COOB ja hi               

treballava des de feia uns mesos, igual que els despatxos de la premsa, que              

estaven plenes d’activitat abans de l’inici dels jocs, tot i que encara faltava             

feina per acabar. 

 

A la Vila, els atletes podien trobar tot el que necessitarien habitualment als             

seus països. A dins, els atletes disposaven d’accés al Centre de Residents,            

un punt de trobada entre els membres de l’organització i els remers per             

discutir algun problema, un servei de claus, informació turística, queixes i           

suggeriments, repòs, autorentat de roba i tovalloles, un centre comercial, per           

comprar premsa, material esportiu, objectes de regal; una perruqueria, una          

agència de viatges i una tintoreria. Pels comitès olímpics desplaçats a           

Banyoles s’havia habilitat un centre de serveis, de suport administratiu, amb           

traduccions, mecanografia, reserva de sales de reunió i un servei de suport            

lingüístic. A més, la Vila, tenia una oficina de correus, un banc i un servei de                

missatgeria. 

 

Un cop acabats els Jocs, Banyoles disposava d’un parc d’habitatges          

totalment nou i ben organitzat, que va ser oberta a la compra dels ciutadans.              

Amb aquest nou barri es van eliminar totes les naus industrials que hi havia a               

la zona de l’actual Parc de la Draga i del costat de l’Estany, que es van situar                 

a la zona actual de la Farga, al sud de la ciutat. Aquest nou barri va suposar                 

un augment demogràfic, ja que la disponibilitat d’habitatges nous i la           
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proximitat amb Girona, gràcies a l’autovia, van facilitar que gent que           

treballava a Girona s’instal·lés a la ciutat, per tant, Banyoles va veure arribar             

les primeres onades de migració cap a la ciutat, que la van fer créixer tant               

demogràficament com culturalment.  

 

 

 

 

 

➔ 1.2.3.- El Club Natació i l’Estany de Banyoles: Tal com Joan Solana            

expressa en l’entrevista, el Club Natació se n’anava a terra, tenia aluminosi i,             

a més, ja s’havia demanat a l’Ajuntament que l’assumís, a fi que fos             

municipal. Per arreglar el Club, només calia gastar 6 milions de pessetes            

d’aquell moment. Al final es va fer un Club nou que va costar més de 500                

milions de pessetes, de les quals Banyoles només en va pagar 17. Tota la              

resta d’inversió la va fer Barcelona i Madrid. El Club Natació Banyoles va ser              

totalment remodelat en previsió de les necessitats dels esportistes durant els           

Jocs, amb un nou gimnàs, piscina, la sala de musculació, les saunes i altres              

instal·lacions de tota mena, destinades als remers. Així, Llorenç Castenyer          

(president del CNB) va dir: “Personalment crec que són unes instal·lacions           

modèliques per a la pràctica de l’esport i perquè penso que poden ser un punt               

de trobada important pels esportistes”3. Els socis del Club, des de el 26 de              

gener no van poder tornar a entrar al recinte fins després dels Jocs, ja que               

des d’aquell moment el COOB hi treballava per deixar-les a punt pel correcte  
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funcionament dels futurs esdeveniments olímpics. Un cop acabats els Jocs,          

els socis del Club Natació van poder tornar a tenir accés al recinte, alhora              

que el CN Banyoles tornava a gestionar les seves instal·lacions. Tot i            

aquestes noves instal·lacions, es va mantenir la torre central de l’edifici del            

Club, que encara avui presideix l’entrada a les instal·lacions. Tant era el            

potencial d’aquestes instal·lacions, que Dick Piper, artífex de la celebració de           

les proves a Banyoles i al Club, va anunciar: “La gent està encantada amb les               

nostres noves instal·lacions i és lògic, perquè realment són molt polivalents           

pel nostre esport”4. 

 

Al mateix nivell que el CNB, l’estany de Banyoles, el lloc físic on es van fer les                 

competicions de rem, va patir uns canvis. A l‘inici, però l’ús que es faria de               

l’estany va despertar les crítiques de grups ecologistes, però després de fer            

un estudi exhaustiu de les possibles conseqüències que portaven els Jocs de            

l’Ajuntament i l’LIMNOS, es va arribar a la conclusió que no tindria cap             

impacte negatiu i es van marcar unes directrius que servirien per als futurs             

usos d’aquelles aigües. L’equipament d'adequació de l’estany per a les          

carreres estava format per elements desmuntables que després de les          

competicions es van retirar i que formaven sis carrils de 13,5 metres d’ample i              

2.000 m de llarg, amb una zona neutra de sortida i una altra d’arribada. Prop               

de l’àrea d’arribada es va instal·lar una zona de grades amb seients que             

podia albergar a unes 4.000 persones, que va ser retirada un cop acabades             
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les competicions, de la mateixa manera que la torre del rem, en aquell             

moment, provisional, i altres espais per als espectadors drets, a més de            

pantalles gegants. 

 

Jordi Pujol va dir: “les instal·lacions de rem ja les coneixia i sempre m’han              

semblat molt bé. A més tenim un paisatge gloriós. L’Estany i el clima també              

ho són (...)”5 i el president de la FISA, Denis Oswald, afegia: “Banyoles és              

únic, la Seu i Banyoles són indiscutibles i ara han d’admetre que Banyoles té              

unes virtuts molt grans i que l’organització no ha decaigut pel fet d’estar a              

distància.”6 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

➔ 1.2.4.- Millora de la trama urbana: Amb els Jocs Olímpics del 1992 i la              

necessitat de redistribuir el trànsit dins la ciutat i facilitar l’accés de la ciutat a               
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l’Estany, es va arreglar l’Avinguda Mossèn Constants i el Carrer Sardana per            

millorar la cara dels carrers de la ciutat. A més, juntament amb la millora              

d’aquests dos carrers, tan importants avui en dia per la distribució del trànsit, i              

la creació de la variant, es va poder evitar el trànsit de camions i vehicles               

pesants pel centre de la ciutat, i va millorar la imatge dels carrers, que van               

perdre el color fosc dels gasos contaminants emesos dels vehicles que           

s’acumulaven en les façanes de les cases. La reforma de l’avinguda de la             

Farga i l’Avinguda Mossèn Constants va suposar una ruta directa des de            

l’autovia fins a l’Estany, que va ser pagada totalment des de Madrid. 

A més, l’habilitació del Carrer Sardana va poder retirar el trànsit de primera             

línia de l’Estany, i actualment permet la fluïdesa de vehicles des de la Vila              

Olímpica fins al barri de la Puda. 
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➔ 1.2.5.- Altres: A més d’aquests canvis, es va potenciar l’esport a la ciutat             

gràcies a la creació del poliesportiu de la Draga, unes instal·lacions que            

s’esperaven de feia temps, que va permetre millorar la pràctica del bàsquet,            

que anteriorment es jugava a la pista de St. Pere, una pista que no estava               

gaire adequada per aquesta activitat, i la creació del CHB, el Club d’Handbol,             

gràcies a les noves instal·lacions polivalents de la Draga. A més, la            

restauració del Parc de la Draga, una gran zona verda al costat est de              

l’Estany, que encara avui es fa servir com a zona esportiva, amb la pista              

d'atletisme i el poliesportiu, zona de passeig, amb les zones pavimentades i            

les zones d’herba, etc.  

 

A més, la zona del parc té la funció de protegir la ciutat contra les inundacions                

de l’estany, ja que les “piscines” s’omplen de l’aigua que supera els límits de              

l’Estany protegint així, tot el conjunt de cases i habitatges de la vora de              

l’Estany, sobretot els de la Vila Olímpica, que estan al costat. A partir dels              

Jocs Olímpics es va potenciar molt el turisme esportiu i, actualment, s’han            

celebrat tant competicions nacionals i internacionals a l’Estany i als voltants,           

tan Campionats d’Espanya, Campionats de Catalunya, Campionats europeus        

i del món de rem, s’havia celebrat la copa de la joventut de rem, el campionat                

del món de marató de piragüisme, campionats de rem, piragua, d’aigües           

obertes d’alt nivell. En triatló també s’han fet diversos campionats del món,            

encara que ja era famós des del 1964 quan es va celebrar la regata anual               
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entre Oxford i Cambridge. A més, Banyoles acull els 356 dies de l’any a              

esportistes d'elit, de la Xina, Anglaterra, Holanda, Argentina, Irlanda, altres          

parts d’Espanya com Galícia, també Xile i Mèxic; que sovint s’instal·len en            

l’alberg del rem, al costat del Club Natació i davant de l’Estany, o l’alberg de               

Joventut, que es situa a la zona cèntrica. Des de fa 25 anys, al gener,               

Banyoles acull els entrenaments del Cambridge Boat Club, el Club de rem de             

la Universitat de Cambridge; a part de molts esportistes com Lisa Carrinton,            

medallista olímpica, en triatló destaca Mario Mola, i la seva parella la Carolina             

Routier i el seu grup que entrena regularment a Banyoles, a més de Jan              

Frodeno, considerat el millor triatleta de llarga distància del món. 
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2.- MARC METODOLÒGIC 
 

2.1.- Introducció a l’obra audiovisual 
 

El documental és un gènere cinematogràfic i televisiu, realitzat amb imatges           

preses de la realitat. L’organització i estructura d’imatges, sons (textos i entrevistes)            

depèn del punt de vista de l’autor, que determina el fi, l’estil i el tipus de                

documentari. Depenent de la seqüència cronològica i el tractament de la figura del             

narrador, els materials utilitzats (completament reals, recreacions, imatges        

infogràfiques…) donen lloc a una varietat de formats tan àmplia en l'actualitat. 

 

El meu documental, el treball en sí, és un conjunt d’entrevistes, fotos i vídeos              

actuals barrejades amb fragments de vídeos i fotos del moment, l’any 1992 i els              

anys anteriors. Les entrevistes han estat fetes a un grup de persones que van viure               

els Jocs o estan relacionades amb el Banyoles d’aquells anys o els actuals, a les               

quals faré un qüestionari filmat sobre l’any 1992, abans i després, centrant-me en             

els canvis que va portar. A part de les entrevistes, per explicar els canvis de la ciutat                 

de Banyoles, hi haurà una veu en off que anirà narrant el conjunt de dades i fets. Tot                  

això estarà englobat dins una de les tres parts de les quals constarà el reportatge:               

una petita presentació que introduirà els Jocs Olímpics de Barcelona, una part            

central on explicaré els canvis de la ciutat, derivats de la competició del 1992 i una                

conclusió al final on tornaré a citar els canvis més importants i faré una valoració               

general. Entre les imatges i la veu en off, posaré les entrevistes, que tindran el seu                

propi àudio, i una música de fons sonarà al llarg de tot el documental. 

 

 

2.2.- Les 3 fases de la creació del vídeo 
 

La creació de vídeos segueix un procés concret. Es pot simplificar com a             

gravar, transmetre i reproduir, però, en la majoria dels casos, el procés és molt més               

 
_________________________________________________________________________ 

           21 



 

Banyoles, un reflex dels Jocs Olímpics 

 

llarg i inclou tant la manipulació d’imatges com l’emmagatzematge en algun tipus de             

suport. En podem distingir tres fases:  

 

- La fase de preparació o preproducció, que inclou la planificació, la creació del             

guió i la preparació de tots els recursos necessaris per generar les imatges.             

En el meu treball aquesta fase consisteix en la preparació de les preguntes             

per a les entrevistes, el guió de la veu en off, el guió total del documental, a                 

més de posar a punt el material tal com les càmeres, el trípode, els              

micròfons, les targetes de memòria, etcètera.  

 

- La fase de rodatge, gravació o producció, que consisteix en la captació de les              

imatges. En aquesta fase s’ha de tenir en compte totes les variables que             

poden afectar sobre el material registrat, com l’enquadrament, la fotografia, la           

duració, la il·luminació, etc. En el meu treball aquesta fase consisteix en les             

entrevistes i els trossos que gravi de la Banyoles actual. 

 

- La fase de postproducció, que consisteix a modificar el material obtingut           

durant el rodatge. Inclou el muntatge o edició, la composició digital, l’edició            

del so o la correcció de color. Al final d’aquesta fase, la versió final del clip o                 

vídeo ja està preparada per ser publicada o distribuïda. En el meu treball             

aquesta fase és la fase d’edició, tant de l’àudio com el vídeo.  

 

 

 

2.3.- Plans i llenguatge audiovisual 
 

En el món audiovisual divideix la manera en què es mostra i es grava la               

imatge en nou plans diferents: el Gran Pla General, el Pla General, el Pla de               

Conjunt, Pla sencer, Pla americà o tres quarts, Pla mitjà, Primer Pla, Primeríssim             

Primer Pla i el Pla de detall. A més existeixen altres plans, fets allargant o escurçant                

el pla.  
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Pel meu vídeo, ja que els recursos que hauré de gravar no són molt              

complexos, utilitzaré plans generals, grans plans generals, pels trossos d’imatges          

reals, i plans mitjans o primers plans per les entrevistes i, al dependre d’imatges ja               

fetes de l’any 1992, hauré d’adaptar els plans a aquestes imatges, a fi que el               

documental sigui homogeni.  

 

El Gran Pla General mostra un gran paisatge o una multitud. L'entorn és més              

important que la persona. Normalment té valor descriptiu, però pot adquirir un valor             

dramàtic quan es pretén destacar la petitesa d'un ésser en una multitud o enfront de               

la natura.  

 

 

El Pla General mostra un escenari ampli en el qual es pot incorporar una              

persona o grup de persones que ocupa un terç o una quarta part de l'enquadrament.  
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En canvi, el Pla Mitjà presenta la persona tallada per la cintura, és a dir, de                

mig cos en amunt. Interessa la reacció del personatge davant una realitat. 

 

 

 

El Primer Pla presenta el rostre sencer o com a molt amb l'espatlla. És un pla                

molt expressiu, psicològic i dramàtic.  

 

 

I, per últim, el Pla de Detall, També anomenat "pla primeríssim". Aquest pla             

s'utilitza per destacar un element que en un altre pla podria passar desapercebut,             

però que és important que l'espectador s’adoni per seguir correctament la trama. 
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2.4.- Equip utilitzat 
 

És evident que per gravar el reportatge necessitaré una càmera i diferents            

accessoris per poder fer un vídeo de qualitat. El material que utilitzaré serà el              

següent: 

➔ Càmera: SONY a 5100. Una càmera compacta que, amb un molt bon control             

de l'enfocament avançat alhora que intuïtiu, ofereix una claredat i un contrast            

líders en la seva classe per a fotos i vídeos. 

 

 

 

 

 

 

 

➔ Extres de càmera:  

◆ Objectiu SELP1650, que ve predeterminat amb la càmera. 
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◆ Trípode Hama STAR 61. Un dispositiu que t'ajuda a fer fotos molt ben             

definides. Amb les seves 3 potes i la ròtula 3D pots tenir possibilitats             

infinites de canviar l'alçada i l'angle de posició de la càmera. 

 

 

 

 

 

 

➔ Equip de so:  

◆ Micròfon de corbata Audio-Technica ATR-3350. El micròfon lavalier        

omnidireccional d'estil "periodístic" ATR3350 d’Audio-Technica està      

dissenyat per proporcionar una reproducció de la veu intel·ligible i          

precisa. Aquest condensador d'alta qualitat és ideal per a vídeo i           

esports en general. El seu disseny de mida petita assegura una           

visibilitat mínima. 

 

 

 

 

◆ Gravadora digital de so Zoom H1n. La Zoom H1n és una gravadora de             

mà de mida reduïda però amb tots els elements per a un ús             

professional. Els micròfons X / I de H1n capturen so estèreo d'alta            

qualitat, admetent àudio de fins a 24 bits i freqüències de mostreig de             

44.1, 48 o 96 kHz en WAV i diversos formats de MP3. 
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➔ Altres:  

◆ Claqueta. La claqueta és un element més important del que pot           

semblar en un primer moment. Tot i que s’acostuma a utilitzar a l’inici             

també és possible accionar-la al final de la presa, en qualsevol cas és             

sempre útil pels següents motius: Inclou informació sobre el contingut          

del clip, permet sincronitzar el so amb la imatge i és una ajuda per a la                

correcció de color. 

 

 

 

 

 

◆ Càmera de suport CANON EOS 1100D. És una càmera “réflex” digital           

amb una sola lent, de 12,2 megapíxels 
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◆ Trípode de suport, que complementarà a la càmera secundària. 

 

 

  

 

 

 

◆ Targetes de memòria SanDisk ultra (32gb), que utilizaré tant per les           

càmeres i la gravadora de so 

 

 

 

 

Els programes que utilitzaré són els següents: 

 

➔ Edició de vídeo: 

◆ Adobe Premiere Pro (Pr). És l'eina d'edició de vídeo més utilitzada, per            

la seva interfície altament intuïtiva i facilitat de maneig, i per la potència             

dels seus filtres i transicions que permeten editar vídeos amb gran           

qualitat i dinamisme. També permet treballar el so, sent una eina           

completa per a l'edició de vídeo digital. 
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➔ Edició de so:  

◆ Audacity. Audacity és un programa lliure i de codi obert per gravar i             

editar sons. Permet la gravació d'àudio, la importació i exportació de           

fitxers, l’edició de fins a més de 15 pistes diferents, permet afegir            

efectes, etc. 

 

 

 

 

 

➔ Edició d'imatges: 

◆ Gimp 2: GIMP (GNU Image Manipulation Program) és un programa          

d'edició d'imatges digitals en forma de mapa de bits, tant dibuixos com            

fotografies. És un programa lliure i gratuït. Està englobat en el projecte            

GNU i disponible sota la Llicència Pública General de GNU. 

 

 

 

◆ Adobe Photoshop CS6: Adobe Photoshop és un editor d'imatges de          

mapa de bits desenvolupat per Adobe Systems Incorporated. Utilitzat         

principalment per al retoc de fotografies i gràfics. És líder mundial del            

mercat de les aplicacions d'edició d'imatges. 
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2.5.- Contacte amb els subjectes 
 

Inicialment, per contactar amb el senyor Aguirre, el tutor del meu Treball de             

Recerca em va facilitar el seu correu electrònic, i després de diverses reunions a              

l’Ajuntament de la ciutat, en Miquel Aguirre m’ha ajudat tant en temes teòrics i de               

contingut, sobre els canvis de la ciutat derivats dels Jocs Olímpics, com en els              

temes relacionats amb les entrevistes, com el contacte amb els subjectes i les             

preguntes. Ell em va facilitar correus electrònics i números de telèfon per poder             

contactar amb la gent que volia entrevistar, i em va ajudar a fer la pluja d’idees per                 

fer les preguntes. 

 

 

2.6.- Estratègies de recerca 
 

Les entrevistes són la part més important del treball, ja que expliquen els fets              

des del punt de vista de gent que va viure l’etapa de preparació i celebració dels                

Jocs, o de persones que han vist i conviuen en els canvis derivats de la celebració                

de les competicions de rem a la ciutat. Per posar-me en contacte amb els subjectes               

de les entrevistes, he contactat amb Miquel Aguirre, tècnic de l’Ajuntament de            

Banyoles, que com he explicat abans, em va facilitar telèfons i correus electrònics             

de contacte. A continuació poso el correu que vaig enviar a Joan Solana, alcalde de               

Banyoles l’any 1992, és el següent: 

 

Molt bones.  

Sóc en Pol Pagès Mulero, alumne de l'Institut Pere Alsius i Torrent de Banyoles i               

actualment estic fent el meu Treball de Recerca. Aquest, tracta dels canvis que va              

portar el fet que Banyoles fos subseu olímpica dels Jocs de Barcelona l'any 1992 i               

l'he plantejat de manera que el resultat final sigui un documental, que parli de com               

ha evolucionat Banyoles gràcies (o per culpa) dels Jocs Olímpics de Barcelona.  

Contacto amb vostè per demanar-li si podria fer-li una entrevista, com a part pràctica              

del treball, ja que vostè ocupava un càrrec molt important a la ciutat l'any '92. 
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Et deixo les meves dades de contacte: 

Correu electrònic 

Telèfon  

 

Espero la seva resposta, 

Pol Pagès Mulero. 

 

La mostra:  

 

Els subjectes que havia pensat per fer les entrevistes són en Joan Solana,             

alcalde de Banyoles l’any 1992, ja que va viure en primera persona el temps previ a                

les competicions, amb la creació dels projectes i les obres de les reformes             

olímpiques de la ciutat; en Miquel Aguirre, tècnic de l’Ajuntament de Banyoles, ja             

que ha treballat en els canvis que van portar els Jocs Olímpics des de l’Ajuntament i                

des del Consell Comarcal del Pla de l’Estany; Miquel Noguer, alcalde actual de             

Banyoles, que ha viscut els canvis tant en l’àmbit personal com en un àmbit polític, i                

ens pot aportar un punt de vista diferent que els altres entrevistats; Albert Comas,              

president del Club Natació Banyoles que ens pot explicar les reformes del Club             

Natació Banyoles i l’Estany detalladament, a més d’explicar-nos com funcionen les           

competicions que es fan actualment; Dick Piper, l’home que va connectar el Comitè             

Olímpic Internacional amb Banyoles i el Club Natació, que ens pot explicar com es              

va aconseguir que les proves de rem es fessin a l’Estany; i a Miquel Juncà,               

president de l’empresa Agenda, que s’encarrega de l’organització del turisme          

esportiu que ve a Banyoles, que per tant, ens pot explicar quines són les seleccions               

més importants i com es gestiona tot aquest turisme.  
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D’aquesta gran llista de subjectes, el dia 4 de juliol vaig fer l'entrevista a Joan               

Solana, el dia 15 del mateix mes vaig fer l’entrevista a Miquel Aguirre. Al llarg de tot                 

el mes de juliol vaig estar enviant correus electrònics als subjectes amb els quals no               

havia contactat encara. El dimarts 24 de juliol vaig entrevistar a Albert Comas             

Trayter, president del Club Natació Banyoles des del 2016, i l’endemà, el 25 de              

juliol, vaig entrevistar a l’alcalde de Banyoles, Miquel Noguer, que ocupa el càrrec             

des de l’any 2007. 

 

A continuació hi ha una llista dels subjectes amb el correu de contacte i la               

data en què es va fer l’entrevista, més de la durada d’aquesta, un cop editada amb                

només les respostes, és a dir, sense les aportacions ni les preguntes de             

l’entrevistador: 

 

- Joan Solana: dijous 04/07/2019 - 51 minuts (Vegeu a l’Annex A) 

- Miquel Aguirre: dilluns 15/07/2019 - 20 minuts (Vegeu a l’Annex D) 

- Albert Comas: dimecres 24/07/2019 - 11 minuts (Vegeu a l’Annex C) 

- Miquel Noguer: dijous 25/07/2019 - 32 minuts (Vegeu a l’Annex B) 

- Dick Piper: No s’ha realitzat l’entrevista 

- Miquel Juncà: No s’ha realitzat l’entrevista 

 

Les preguntes que he elaborat per a les entrevistes es poden dividir en dos              

tipus: les personalitzades i les generals. Les preguntes personalitzades estan fetes           

expressament per la persona a qui se li fa l’entrevista, i les he enfocat a la seva fein,                  

l’any 1992, o la feina que fan actualment. En canvi, les preguntes generals les he               

preguntat a tots els subjectes, i tracten sobre temes més globals respecte als Jocs              

Olímpics, l’organització d’aquests i els canvis que van portar, i la percepció de             

l’individu respecte si van crear un bon o mal efecte a la ciutat, o la seva percepció                 

dels Jocs. 
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A continuació veiem un parell d’exemples de les preguntes generals, i un            

parell més de les personalitzades. Vegeu annex A, B, C, D per veure les llistes de                

preguntes.  

 

Generals: 

- Per començar, com recorda els Jocs?  

- En quins temes creu que van influir els JJOO a la ciutat? 

 

Personalitzades: 

- Com es va viure l’organització i preparació, els dies de les proves i els dies o                

setmanes posteriors, dels Jocs des de l’Ajuntament? (Joan Solana) 

- Com van canviar les instal·lacions del Club Natació Banyoles? (Albert          

Comas) 

 

Gravació de les entrevistes: En ser la part més important del treball, les             

entrevistes han suposat una gran despesa de temps, tant per triar els subjectes, les              

preguntes, les localitzacions, etcètera. Evidentment, preparar tot el material per          

l’entrevista no és gens fàcil, alhora que has de pensar en el fons, la il·luminació, la                

posició de la càmera, la posició del micròfon, la situació del subjecte respecte a la               

càmera i el micròfon, l’altura del trípode, i tota la resta del material, entre ells la                

claqueta, els fulls de preguntes, els auriculars i tot el conjunt de cablejat que suposa               

tot el material elèctric.  

Un dels elements més importants de l’entrevista, a part del subjecte, és el             

fons i la localització. Amb Joan Solana l'entrevista es va fer a casa seva, i de fons es                  

veu la llibreria que té a la sala d’estar, en canvi, les de Miquel Aguirre, Miquel                

Noguer i Albert Comas es van fer en els seus llocs de treball, la sala de reunions del                  

departament de serveis a les persones de l’Ajuntament, el despatx de l’alcaldia i el              

despatx del president del Club Natació Banyoles respectivament. Si parlem en           

relació a l’altura del trípode i la situació de la càmera, hem de tenir en compte que                 

s’ha de situar segons el pla que tenim ideat, això vol dir que un cop situat el subjecte                  

en una cadira, s’ha de situar l’objectiu de la càmera enfocant l’entrevistat, però             
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sempre va bé enfocar-lo des d’un lateral, deixant aire en un dels costats, que              

acostuma a ser el dret de l’entrevistador per fer l’audiovisual més dinàmic. Abans de              

cada entrevista, cal recordar a tots els entrevistats que no han de mirar a càmera, a                

més d’unes quantes directrius de com respondre les preguntes.  

 

Relacionat amb això, hi ha la posició del micròfon. L’equip d’àudio del qual disposo              

jo està format per una gravadora H1n, i un receptor d’àudio de corbata             

Audio-Technica ATR-3350. En tractar-se d’un micròfon de corbata, se situa a la            

zona baixa del coll i la part alta del pit, a la zona de la clavícula. Aquest, disposa                  

d’una pinça que serveix per mantenir-lo quiet, tant en el coll d’una camisa, entre els               

botons, en una corbata, o fins i tot, en la solapa d’una americana. El fet de situar el                  

micròfon aquí és per evitar que es provoquin fregaments amb el cabell o amb plecs               

de la roba, i per això, també disposa d’una esponja que fa alhora de reductor del                

soroll com de “popkiller”, que redueix l'excés de soroll ambiental alhora que redueix             

l’impacte de les consonants oclusives orals, també anomenades explosives (b, p, t,            

d), que produeixen un impacte directe contra el micròfon, i que produeixen el so              

similar al d’una petita explosió, quan el cop de vent impacta de manera directa en la                

membrana del micròfon. 

 

En la majoria de les entrevistes el subjecte està situat davant una taula on,              

amb el paper de les preguntes, com és el cas de Miquel Noguer; o un petit guió,                 

com en el cas de Joan Solana, alcalde durant els Jocs. En el cas que l’entrevista es                 
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fes davant d’una taula, l’entrevistador deixava els fulls de les preguntes i el material              

més petit a sobre d’aquesta, com podien ser papers, la claqueta i diferents estris per               

prendre notes, mentrestant que la resta del material com podien ser maletins,            

maletes, o caixes restaven als peus de la taula.  

 

La gravadora és l’element més important per l’entrevista, ja que enregistra           

totes i cada una de les preguntes, i per tant, les seves respostes. Aquesta, per tant,                

sempre la mantenia molt a prop meu, per controlar el temps alhora que controlava si               

tot s’enregistrava bé. En tractar-se d’una entrevista gravada, al final d’aquestes, els            

entrevistats firmaven un paper de drets d’imatge, que em donaven permís per            

utilitzar el material que havia gravat. (Vegeu anex E) 

 

Com ja he dit, a l’hora de gravar les entrevistes he tingut en compte el fons, la                 

il·luminació, la posició de la càmera, el micròfon, la situació del subjecte, entre             

d’altres, però és evident que he comès errors a l’hora d’aplicar els coneixements             

tècnics i teòrics a la pràctica, com gravar a contrallum, o no enquadrar bé el               

subjecte. (Vegeu apartat de dificultats) 
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2.7.- Recull d’imatges 
 

Després de revisar, amb ajuda d’en Miquel Aguirre, l’hemeroteca de          

l’ajuntament de Girona i no trobar cap imatge que poguéssim utilitzar pel treball, i              

aprofitant l’entrevista amb en Joan Solana, alcalde de Banyoles durant els Jocs            

Olímpics, li vaig demanar si ell tenia fotos o vídeos d’aquella setmana i dels mesos               

anteriors, que mostressin les competicions alhora que mostraven els processos de           

creació i remodelació de les carreteres, els carrers, l’Estany, el Club Natació            

Banyoles, la Vila Olímpica, etc. Pocs dies després vaig rebre un correu que contenia              

al voltant d’uns 150 fitxers, entre fotos, a color i en blanc i negre, a part de vídeos, i                   

elements que es van utilitzar en l’exposició, sobre els Jocs Olímpics, de la fundació              

Lluís Coromina l’any 2017, anomenada “Banyoles a la llum dels Jocs Olímpics”, una             

exposició dirigida per Joan Solana. A més de les imatges de la Fundació Lluís              

Coromina, hi ha fotos inèdites del fotògraf Pere Duran. En ser imatges d’un autor              

particular, he demanat el permís per la utilització d’imatges tant en el treball com en               

el vídeo, així disposo dels drets per utilitzar aquestes imatges del senyor Duran en              

tots els apartats del treball.  

 

Aquest és el correu que vaig enviar a Pere Duran per demanar-li els drets de               

les imatges: 

 

Molt bones.  

Sóc en Pol Pagès Mulero, alumne de l'Institut Pere Alsius i Torrent de Banyoles i               

actualment estic fent el meu Treball de Recerca. Aquest, tracta dels canvis que va              

portar el fet que Banyoles fos subseu olímpica dels Jocs de Barcelona l'any 1992 i               

l'he plantejat de manera que el resultat final sigui un documental, que parli de com               

ha evolucionat Banyoles gràcies (o per culpa) dels Jocs Olímpics de Barcelona.  

Contacto amb vostè per demanar-li el permís per utilitzar les seves imatges del             

1992. En Joan Solana em va enviar tota la documentació que es va utilitzar per a                

l’Exposició "Banyoles a la llum dels JJOO'92", on hi ha imatges seves, que no puc               

utilitzar, sense el seu previ consentiment. Aquestes imatges les utilitzaria tant al            
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treball escrit com en el vídeo, però aquest no es compartirà a cap xarxa social sense                

el seu previ vistiplau. 

Et deixo les meves dades de contacte: 

Correu electrònic 

Telèfon 

 

Espero la seva resposta, 

Pol Pagès Mulero. 

 

Molt amablement Pere Duran va donar-me el permís que necessitava per utilitzar les             

fotos. Seguidament, ja amb la certesa que podia utilitzar les fotos, vaig ordenar-les             

per carpetes segons ell lloc que representaven. Així, dins la carpeta de fotos de l’any               

1992, restaven nou carpetes: “Camp de Regates”, “Carrers”, “CNB”, “Competicions”,          

“Parc de la Draga”, “Estany”, “Plaça de les Rodes”, “Torxa” i “Vila Olímpica”. Així, els               

més de 150 fitxers quedaven repartits en carpetes de manera que eren més fàcils              

de localitzar i utilitzar des de el programa d’edició.  

 

 

2.8.- Veu en off 
 

L’element més important del meu documental, i per tant, el que té més minuts              

en pantalla són les entrevistes. Però per anar seguint el fil de tots els canvis, una                

veu en off anirà introduint els trossos d’entrevistes del canvi en concret. Per gravar              

la veu en off he fet un guió, a partir de les transcripcions de les quatre entrevistes,                 

amb totes les intervencions de la veu en off, i amb totes les intervencions dels               

entrevistats, per preveure el que faré amb el programa d’edició. Evidentment, no            

disposo de cap actor de doblatge per gravar en veu, per tant, he recorregut a una                

companya de classe, la Roser Bramon. Amb ella hem gravat tots els textos seguint              

el guió, amb diferents pistes. El dia de la gravació de la veu va resultar en 17 fitxers                  

d'àudio, d’una durada mitjana d’entre un minut i mig o dos.  

 
_________________________________________________________________________ 

           37 



 

Banyoles, un reflex dels Jocs Olímpics 

 

 

 

2.9.- Elaboració del guió del documental 
 

A fi de facilitar l’edició i com a forma d’estructurar          

en un document per escrit tot el documental, el guió és           

un dels elements molt importants de l’elaboració dels        

documentals i de la majoria de les obres audiovisuals.  

 

En el meu documental, la part més important que com ja he dit, serà la que                

ocuparà més temps en pantalla, són les entrevistes. D’aquesta manera, en el guió             

és necessari que constin les aportacions dels entrevistats en l’ordre correcte. A més,             

la veu en off també ha de quedar plasmada en aquest document, ja que ha               

d’introduir els fragments de les entrevistes i els diferents temes dels quals es parlen              

al llarg de l’obra audiovisual. 

 

Per facilitar la feina a l’hora d’editar, al principi de cada aportació consta el              

nom de la persona que parla o expressa les oracions, en lletra Courier New i en                

majúscula. Així, els paràgrafs s'especifiquen amb “JOAN SOLANA”, “MIQUEL         

AGUIRRE”, “ALBERT COMAS” i “MIQUEL NOGUER” pels entrevistats, i         

“ROSER” per la veu en off. A més, per ressaltar a simple vista les intervencions de                

la veu en off, en el document original, està marcada en color blau. Evidentment, és               

impossible que tots els entrevistats ocupin el mateix temps en pantalla, però és clar              
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que també he intentat repartir, en la mesura del possible, repartir equitativament els             

temps en pantalla, per exemple, Joan Solana, alcalde des del 1991 al 1999, apareix              

en pantalla més que Albert Comas, president del Club Natació actualment. Això es             

deu als minuts d’entrevista, 51 minuts i 11 minuts, respectivament, a més de la              

qualitat de les entrevistes. El guió final té una extensió de 16 pàgines, amb la               

portada inclosa i, com tots els guions, segueix l’estructura normal d’un guió d’obra             

audiovisual, amb font Courier New i de mida 11. En el cas del meu documental, es                

requereixen vídeos que s’han d’inserir dins l’obra audiovisual. En el document del            

guió original, aquests inserts de vídeo estan especificats en lletra Courier New, en             

cursiva, mida 11 i color verd, per ser més intuïtiu a simple vista.  

 

Per veure el guió complet del documental, compost per les intervencions de            

la veu en off i les intervencions dels entrevistats, incloses les frases que tanquen el               

final del documental, vegeu Annex F. 

 

 

2.10.- Edició de l’àudio 
 

Com he esmentat anteriorment, solament a la gravació de la veu en off va              

resultar en 17 arxius (Vegeu apartat de veu en off). A aquest nombre cal afegir-li tots                

els arxius d’àudio de les entrevistes: 7 arxius de l’entrevista amb Joan Solana, 1 de               

l'entrevista amb Miquel Aguirre, un altre de l’entrevista amb Albert Comas i, per             

últim, un altre de l’entrevista de l’alcalde actual, Miquel Noguer i Planas; en resum,              

en total, per editar, 27 arxius d’àudio.  

 

 
_________________________________________________________________________ 

           39 



 

Banyoles, un reflex dels Jocs Olímpics 

 

 

El programa amb el que he editat aquests arxius, esmentat anteriorment a            

l’apartat d’equip utilitzat, és l’Audacity. Les eines del programa han estat l’eina de             

reducció de soroll i el compressor, a més de les per retallar i inserir arxius. 

 

El procés d’edició dels fitxers d’àudio és molt monòtona, ja que s’han de             

seguir els mateixos passos per cada arxiu, en aquest cas, 27 cops. En concret,              

l’edició de l'àudio es basa en la selecció d’una zona de soroll, obtenint el perfil               

d’aquest, i seguidament seleccionant tota la tira, perquè el programa redueixi tot el             

soroll de fons, seguint el perfil que el programa ha obtingut de la selecció prèvia.  

 

Després de reduir-ho, és important passar l’arxiu pel compressor, eina que el            

programa posa a la teva disposició, que augmenta el “guany d’àudio”, és a dir, que               

afina la qualitat del so alhora que redueix el soroll ambiental que ha gravat el               
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micròfon, i a més redueix l’altura dels pics d’àudio. En la primera imatge, veiem la               

tira de so enregistrada per la gravadora de veu H1n (Vegeu apartat d’equip utilitzat),              

en canvi, la segona imatge és la mateixa pista d’àudio un cop reduït el so i havent                 

passat el compressor. 

 

La música, a l’haver-la agafat d’una pàgina web d’autors novells, no calia            

editar-la, tampoc va caldre demanar permís d’ús o copyright, ja que la pàgina web et               

proporciona música sense llicència, i al ser d’un autor anònim, no cal registrar-lo als              

crèdits. 

 

Un cop passat aquests 27 arxius pel programa d’edició d’àudio, l’Audacity           

(Vegeu apartat d’equip utilitzat) i reduir el soroll de fons i aplicar un compressor a les                

tires d'àudio, per fer el so més clar i entenedor; aquests fitxers ja estaven a punt per                 

ser oberts dins un projecte al programa Adobe Premiere Pro (Vegeu apartat d’equip             

utilitzat), i passar a formar part del vídeo.  

 

 

 

2.11.- Edició d’imatges 
 

➔ 2.11.1.- Logotip:  

El logotip, portada o miniatura del vídeo és una imatge fixa on sol aparèixer el               

títol del projecte, a més d’alguna foto representativa.  
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En el meu cas, aquesta imatge presentarà el títol del documental i del treball:              

“Banyoles, un reflex dels Jocs Olímpics”. A més, aquest títol anirà acompanyat de             

dues fotografies representatives del documental, el logotip oficial de l’Olimpíada de           

Barcelona i una imatge de la mascota, en Kobi, remant. 

 

 

Per editar les dues imatges esmentades, he utilitzat el programa GIMP 2            

(Vegeu apartat d’equip utilitzat). La feina realitzada amb aquestes imatges va           

consistir a esborrar el fons, si era el cas, i canviar algun color, com a la imatge dels                  

Jocs Olímpics Barcelona ‘92, on vaig esborrar el blanc per convertir-la a una imatge              

transparent, a fi de que quedés bé amb el fons negre de l’inici. Després de la petita                 

edició d’aquestes dues imatges, vaig exportar-les per posteriorment obrir-les amb          

l’Adobe Photoshop (Vegeu apartat d’equip utilitzat) per tal d’escriure el títol del            

documental, ja que té més varietat de tipologies de lletra.  
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Com veiem, aquest logotip o portada, està format per les dues imatges            

esmentades anteriorment, sobre un fons negre i al centre, unes lletres blanques            

escrites en font Brush Script Std en mida 130. A més, al final del vídeo, després del                 

guió, hi ha un altra imatge similar a l’esmentada. Aquesta, formada per la foto d’en               

Kobi remant i el títol del documental, igualment sobre un fons negre. El procès              

d’edició d’aquesta imatge va ser més fàcil, ja que només estava formada per dues              

capes, no tres com l’anterior. Aquesta, es veu de la manera següent: 

  

➔ 2.11.2.- Chyrons:  

El faldó (també anomenat chyron) és el rètol però serveix per donar            

informació extra o ressaltar dades importants. El més comú és trobar-ho en la part              

inferior de la pantalla. En el meu documental, els chyrons serveixen per donar la              

informació bàsica sobre els entrevistats. Format pel nom de l’entrevistat en lletra            

Bernard MT Condenses i la lletra Bush Script MT per la informació del càrrec que               

ocupa o ocupava el subjecte. Format per un rectangle de color blanc al costat              

esquerre inferior. En el vídeo, aquest faldó apareix en una transició slide que crea              

un moviment ràpid d’esquerra i dreta, i desapareix en una dissolució creuada. 
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Editat amb l’Adobe Photoshop i format per dues capes de text i una capa              

rectangular de color blanc, vaig fer un chyron per cada entrevistat. Per poder             

incloure aquest faldó i que es veiés sobre la imatge dels entrevistats, vaig exportar              

aquesta foto en un format (.gif) que elimina el fons, de manera que queda              

transparent.  

 

➔ 2.11.3.- Altres:  

Com a forma d’agraïment al fotògraf, vaig crear un títol amb fons transparent             

on a la cantonada inferior dreta constava el seu nom, amb el símbol del copyright,               

de la següent manera: © Pere Duran. A més, per a les fotografies que no tenien la                 

mida del projecte, és a dir, que ocupaven menys espai a la pantalla, que tenia unes                

mides de 1920 px per 1080 px, vaig crear un fons negre perquè no es veiés la                 

imatge sobre l’entrevistat.  

 

 

A més, com a forma referència al Cambridge Boat Club, ja que és la institució               

autora del vídeo del turisme esportiu, vaig tornar a crear un altre fitxer (.png)              

transparent per poder fusionar text i imatge, a fi de poder referenciar l’autoria del              

vídeo. En les dues imatges següents es veu el marc de creació de la imatge amb les                 

lletres, i un fotograma del vídeo on es veuen aquestes mateixes lletres, en el conjunt               

de la imatge.  
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2.12.- Edició del vídeo 
 

A causa dels problemes amb els vídeos de les entrevistes detallats a l’apartat             

a continuació, l’edició de vídeo va ser complicada. Per començar, això és degut a la               

gran quantitat d’arxius. Només en entrevistes, existeixen 15 arxius diferents, 9 de            

Joan Solana, 2 de Miquel Aguirre, 1 d’Albert Comas i 5 de Miquel Noguer. A més,                

existeixen més de 12 gb, repartides entre 250 arxius de les imatges enregistrades             

de la Banyoles actual, i unes altres 2 gb amb més de 200 fotos de Banyoles l’any                 

1992 i anteriors, preses per Pere Duran. 

 

L’edició d’un vídeo pot semblar un procés ràpid i senzill, però la            

realitat és molt diferent: Encara que sembli que només es limita a tallar i              

enganxar els diversos vídeos, consisteix en moltes altres coses:         

sincronitzar l’àudio i la imatge, posar transicions quan es requereixin, tallar           

en els moments precisos, establir durades dels plans per donar          

dinamisme amb la intenció de no avorrir amb plans massa llargs i            

monòtons, etcètera. 
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Com he esmentat anteriorment (Vegeu apartat d’equip utilitzat) he editat el           

vídeo amb el programa Adobe Premiere Pro. Aquest programa et permet treballar            

amb més d’una pista de vídeo, i de la mateixa manera amb l’àudio.  

 

Per començar l’edició, seguint el guió (Vegeu apartat d’elaboració del guió del            

documental), vaig crear 4 arxius de programa diferents, un per a cada entrevistat, on              

vaig separar l’entrevista per preguntes. Un cop separades, exportava com a vídeos            

finalitzats, en format .avi, les respostes que m’interessaven segons el guió, i            

seguidament, els importava dins un altre projecte anomenat “Banyoles, un reflex           

dels Jocs Olímpics”, títol del documental. En aquest, ja hi havia importada la veu en               

off, i els dos vídeos de TV3 de la introducció. Un cop preparada la introducció, amb                

aquests dos vídeos retallats al meu gust, i amb els àudios anivellats correctament             

mitjançant l’eina de guany d’àudio del programa d’edició, ordenava la veu en off i les               

respostes triades anteriorment per crear l’esquelet del vídeo, on posteriorment es           

sumarien els inserts de les imatges actuals i les preses per Pere Duran. En la               

imatge veiem la veu en off, de color verd, que marcarà posteriorment l’entrada de              

les respostes dels entrevistats així com la introducció de nous temes. En color blau              

clar es correspon als vídeos de TV3 de la Samaranch anunciant els Jocs Olímpics              

de Barcelona a Lausana i a la seva dreta, els vídeos de l’encesa de la torxa                

olímpica, i a sota, en blau fosc, veiem els àudios dels dos vídeos que acabo               

d’esmentar. 

 

Un cop elaborat l’esquelet format per la veu en off i les respostes dels              

entrevistats, muntat seguint estrictament el guió, la següent tasca consistia a posar            
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els inserts sobre les imatges enregistrades en l’entrevista. Respecte a la imatge            

anterior veiem que els trossos de veu en off, en color verd, estan més separats, i hi                 

ha altres arxius de color blau que corresponen a la imatge i el so de les entrevistes.                 

Tant a l’inici com al final d’aquest bloc de tires es pot apreciar elements de color                

rosa, que eren marques d’on s’havien de posar frases, els crèdits i el logotip.  

 

Un insert pot ser una imatge o un fragment de vídeo que s’utilitza per              

ensenyar a l’espectador gràficament l’element del qual s’està parlant en el           

documental o producte audiovisual. En el cas del meu documental, aquests inserts            

estan formats per imatges tant actuals com anteriors i del moment de les             

competicions aquí a Banyoles, a més dels vídeos gravats de la Banyoles actual, de              

la cerimònia d'inauguració dels Jocs, de la proclamació i de l'entrenament esportiu            

del Cambridge Boat Club a l’Estany l’any 2015.  

 

Com podem veure, per sobre del bloc de tires original hi ha quatre pistes de               

vídeo més, que corresponen als inserts. A la primera pista, la que té menys              

elements, és on hi ha els chyrons, els elements mòbils que indiquen el càrrec i               

professió del subjecte que surt en pantalla, que estan repartits al llarg de totes les               

seves intervencions. Al segon nivell d’inserts trobem una imatge en negre que            

impedeix que les imatges, situades al tercer nivell, es vegin al mig de la imatge de                

l’entrevista, i finalment el quart nivell és on es situen les imatges transparents amb              

les notes dels creadors de les imatges, com Pere Duran i el Cambridge Boat Club. 
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Finalment calia escollir una música que acompanyés les imatges durant els           

més de 35 minuts (concretament 36 minuts amb 35 segons) que dura el             

documental. L’elecció de la música, encara que no ho sembli, és un dels passos              

més importants de l’elaboració d’una obra audiovisual, molt més important al cinema            

que en el món documental, però segueix essent importantíssima. En el meu cas, he              

escollit una música neutra que va donant fil a tot el documental, però que a vegades,                

és solapada per altres tipus de música, com és a l’inici, amb el vídeo de la flama                 

olímpica i cap al final del vídeo amb el vídeo del Cambridge Boat Club. En la imatge                 

en continuació es veu clarament la tira de l’àudio, de color verd, i s’aprecia              

perfectament els dos punts on la música para, suavitzats amb les transicions            

corresponents, i on es dona protagonisme a altres músiques. 
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2.13.- Elaboració dels crèdits 
 

Els crèdits o títols de crèdit consisteixen en la menció de les persones o              

entitats que han participat en la creació d'una obra. En la majoria dels casos, en les                

obres audiovisuals, els crèdits es presenten en forma de textos, però poden ser             

enunciats verbalment. Els crèdits d'una obra són precisament aquestes mateixes          

mencions o aquests mateixos textos, i no s'han de confondre amb les seqüències             

que serveixen per mostrar-los. Solen aparèixer habitualment la “seqüència         

d'obertura” o la “seqüència de tancament”. 

 

Evidentment, com qualsevol obra audiovisual, el meu documental té l’aparat          

de crèdits, situat al final del documental, i introduït per una transició creuada que              

“dissol” l’última frase de Joan Solana. Aquest, compren les tasques realitzades i el             

subjecte que les ha realitzat, en molts casos, jo mateix. Així, consten les categories              

següents: direcció, producció, guió, investigació, càmera, edició, veu en off,          

entrevistats, fotografies, vídeos, agraïments i el tutor de Treball de Recerca. En            

aquestes categories consta la persona o grup de persones que ha treballat            

directament en cada apartat, com són Joan Solana, Miquel Aguirre, Miquel Noguer i             

Albert Comas, Roser Bramon, Pere Duran, Aleix Castells i Miquel Castillo, a més de              

l’Ajuntament de Banyoles i la Fundació Lluís Coromina i TV3 i Cambridge Boat Club              

pels vídeos, a més de la modalitat de Batxillerat cursada i el centre educatiu.  
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Dins el documental, van introduïts pel títol de l’obra, i mantenen un moviment             

constant cap amunt, estan escrits amb lletra Kodchiang UPC en bold, mida 130,00 i              

majúscules pel títol, i la resta, en lletra Adobe Arabic en regular i mida 100,00. Els                

noms propis que apareixen estan escrits en minúscula, i les categories, en            

majúscula. Així, els crèdits de la cua del vídeo són els següents: 

 

BANYOLES, 

UN REFLEX DELS JOCS OLÍMPICS 

 

 

DIRECCIÓ, PRODUCCIÓ, GUIÓ, INVESTIGACIÓ, 

CÀMERA I EDICIÓ 

Pol Pagès Mulero 

 

VEU EN OFF 

Roser Bramon Serrallonga 

 

ENTREVISTATS 

Joan Solana Figueres 

Miquel Noguer Planas 

Albert Comas Trayter 

Miquel Aguirre Oliveras 

 

FOTOGRAFIES 

Pere Duran 

 

VÍDEOS 

Pol Pagès Mulero 

Cambridge Boat Club 

TV3 
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AGRAÏMENTS 

Joan Solana Figueres 

Miquel Noguer Planas 

Albert Comas Trayter 

Miquel Aguirre Oliveras 

Pere Duran 

 

Institucions: 

Ajuntament de Banyoles 

Fundació Lluís Coromina 

 

També a: 

Aleix Castells 

Roser Bramon Serrallonga 

 

TUTOR DE TREBALL DE RECERCA 

Miquel Albert Castillo Carbonell 

 

Batxillerat Humanitats i Ciències Socials 

Institut Pere Alsius i Torrent 

Banyoles 

© 

2019 
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3.- DIFICULTATS I PROBLEMES 
 

Evidentment, l’elaboració d’aquest treball no ha estat fàcil, ni la part escrita ni             

la part pràctica. En la part escrita, les dificultats no van més enllà que simples errors                

d’ortografia o moments on em quedava en blanc i no sabia que escriure. En canvi,               

els problemes al llarg de tot el treball, relacionats amb l’edició dels arxius de vídeo i                

àudio, han estat majors i més difícils de solucionar.  

  

Potser una de les problemàtiques més importants té relació directa amb la            

càmera que he utilitzat al llarg de tot aquest treball per l’elaboració de vídeos i               

l’enregistrament de les entrevistes. El cas és que la càmera SONY a 5100, la que jo                

he estat utilitzant (Vegeu apartat d’equip utilitzat) és compacta, cosa que fa que             

aquesta no pugui enregistrar vídeos de llarga durada, a més que es pot             

sobreescalfar molt ràpidament. L’entrevista amb l’alcalde de Banyoles l’any 1992,          

Joan Solana, va durar més d’una hora, i per tant, va obligar a parar-la repetidament               

per adaptar-nos al temps, 20 minuts, que la càmera podia gravar seguits. A més,              

durant aquesta entrevista, malgrat estàvem a l’interior d’un edifici amb l’aire           

condicionat obert, la càmera es va sobreescalfar diverses vegades. Això no va            

suposar més problema d’haver de retallar repetides vegades l’entrevista, però va           

suposar més dificultats alhora de l’edició, ja que aquesta entrevista va resultar en             

forma de nou arxius de vídeo i set d’àudio, ja que a l’enregistrar la veu de manera                 

independent, els problemes de la càmera no suposaven cap problema.  

 

A més de l’entrevista amb Joan Solana, a l'entrevista amb el president del             

Club Natació Banyoles de l’actualitat, Albert Comas, també van sorgir problemes. En            

concret, vaig pensar que fer l’entrevista davant la finestra del seu despatx, on es              

veurien els esportistes passar seria una bona idea, però l’enfocament automàtic de            

la càmera va jugar-me una mala passada, deixant el vídeo a contrallum.            

Evidentment, això és un gran error per part meva, al no haver pensat en aquest               

problema, ja que els trossos on apareix aquest entrevistat se'l veu a contrallum, per              

tant, la seva figura es veu fosca i el fons molt clar, de manera que dona un mal                  
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efecte a la vista de l’espectador. Un altre problema que em vaig trobar respecte a               

l’entrevista d’Albert Comas Trayter va ser que l’arxiu de vídeo que contenia tota             

l’entrevista s’havia malmès. A l’estar malmès, el programa d’edició Adobe Premiere           

Pro no reconeixia l’arxiu, per tant, en un primer moment, no el vaig poder inserir al                

treball. Després de parlar amb Aleix Castells, i que ell em fes una classe “exprés” de                

codificació de vídeos, i m’expliqués que podia ser un error del còdec en el que               

estava gravat l’arxiu. La meva càmera grava en còdec h.264, una tipologia d’arxiu             

que fa que sigui lleuger, però que tingui molt bona qualitat. El cas és que aquests                

tipus d’arxius, si els passa alguna cosa i es malmeten, no poden ser inserits als               

programes d’edició convencionals. La solució estava a utilitzar un programa,          

anomenat Handbreak, que serveix per canviar el còdec dels arxius, fent que si que              

puguin ser inseribles als programes. Després de passar un parell de dies amb el              

neguit d’haver perdut totalment l’entrevista, un cop finalitzat el canvi de còdec, i             

l’arxiu dins el programa d’edició, no va ser complicat adonar-me d’un problema            

major: A l’haver-se malmès l’arxiu, més de dues terceres parts de l’entrevista            

s’havien perdut i, a més, els únics 3 minuts i escaig que restaven intactes estaven               

estirats al llarg dels 11 minuts que durava l’arxiu original. Per tant, vaig haver              

d’augmentar la velocitat de reproducció de manera que coincidís amb la velocitat            

real de l’entrevista, vinculat amb l’arxiu d’àudio, que a l’estar gravat amb la             

gravadora d’àudio Zoom H1n (Vegeu apartat d’equip utilitzat) de manera          

independent que la imatge, estava intacta. Com acabo de dir, la solució respecte a              

aquest problema va ser sincronitzar l’àudio amb la imatge, augmentant la velocitat            

de reproducció, i per les parts on el vídeo s’havia perdut i disposava de només               

l’àudio, la solució en el documental va ser posar l’àudio amb imatges actuals i              

passades fetes per Pere Duran, de manera que quedés la veu de l’entrevistat de              

fons i en pantalla es veiessin els inserts escollits. 

 

Les altres problemàtiques amb les quals m’he trobat han estat molt més lleus             

que les esmentades anteriorment. Aquestes van ser errors en la compressió i la             

reducció del soroll dels arxius d’àudio, que quedaven malament o amb un so molt              

metàl·lic, com és el cas d’algunes parts del so de l’entrevista amb Joan Solana.              
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També problemes a l’hora d’editar, a l’hora de tallar els fragments de vídeo i àudio,               

que poden quedar malament si no ho fas al moment precís. El mateix passa amb les                

transicions, que he hagut de retocar a fi que el canvi de pa no es veiés massa forçat                  

i sec. 
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4.- CONCLUSIONS 
 

Després d’haver realitzat aquest extens i llarg treball, m’adono que Banyoles           

no seria la ciutat que és avui dia si les proves de rem de la XVa Olimpíada no                  

s’haguessin celebrat a Banyoles. Aquestes van suposar un increïble canvi per a la             

ciutat, deixant la Banyoles preolímpica solament com un record en la memòria dels             

habitants. Entre els fills dels Jocs figuren tot un barri, la Vila Olímpica, els pisos es                

van allotjar els esportistes i tècnics; el pavelló de la Draga; les remodelacions de              

l'avinguda Mossèn Constans i el carrer de la Sardana, dels passejos de la Puda i               

Dalmau i de la plaça de les Rodes; la creació del parc de la Draga; l'ampliació de les                  

instal·lacions del Club Natació Banyoles, o, de manera indirecta, la construcció del            

Teatre Municipal. A més, l’obertura de Banyoles gràcies als Jocs va potenciar            

l’economia local amb l’autovia que unia la ciutat amb Girona que, com diu Miquel              

Aguirre: “Ens va apropar, ens va apropar a aquestes dues grans àrees urbanes, i en               

definitiva, les connexions d’aquestes dues àrees són molt interessants, perquè          

situen a Banyoles en un punt logístic molt bo.” Al mateix temps que s’obria al món                

internacional com una de les tres millors pistes a escala global, i es constituïa com a                

centre internacional d’entrenaments i competicions tant de rem com de piragua i            

triatló. A més, el famós jaciment arqueològic de la Draga, considerat el més             

important del neolític del sud d'Europa, té l'origen en les excavacions que es van fer               

abans de les obres a la zona. Totes aquestes intervencions i noves construccions             

van sembrar la llavor d’una Banyoles oberta al món, una Banyoles nova.  

 

D’acord amb els entrevistats i citant a Albert Comas: “Jo diria que tot han              

sigut beneficis. Això no s’hagués fet si no hi hagués hagut els Jocs i ara no sé on                  

estaríem”. Per tant, no és possible trobar una visió negativa de l’allotjament de les              

proves de rem durant dues setmanes a l’estiu del 1992, ja que van suposar un               

progrés i un avenç tan gran per a la societat banyolina que és impossible d’imaginar               

sense els Jocs Olímpics de Barcelona. Com diu Joan Solana: “No vam posar la              

ciutat al servei dels Jocs, sinó els Jocs al servei de la ciutat”, és a dir, aquestes                 

competicions es van fer pensant en el futur i la millora de la ciutat. 
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A més, com diu Miquel Noguer: “Aquest fet que va passar fa 27 anys ens ha                

donat un segell olímpic, i aquest segell olímpic és un segell de qualitat, de molta               

qualitat a nivell mundial, vinculat en el món de l’esport.” Però cal recordar que              

aquests Anells Olímpics no només serveixen en el món de l’esport, serveixen per a              

moltes altres coses: només els Anells Olímpics paren guerres i porten la pau.             

Aquest segell ha estat molt important per la ciutat de Banyoles, posicionant-la al             

nivell de les grans ciutats del món. 

 
Respecte a la part pràctica, el documental editat de 36:67 minuts és suficient             

conclusió però, a més, també m’he adonat que la feina de creació d’una obra              

audiovisual pot arribar a ser molt difícil, a l’hora que és molt laboriosa. El fet de                

realitzar totes i cadascuna de les parts com a guionista, director, càmera, i editor,              

entre d’altres, m’ha fet adonar que aquesta feina pot arribar a ser complicada i              

estressant; tanmateix, després de moltes hores de treball, el resultat és molt bo. A              

més, el fet d’haver de fer front a totes les dificultats amb les quals m’he anat trobant                 

crec que ha millorat la meva capacitat d'improvisació en moments d'estrès (vegeu            

apartat de dificultats i problemes). 

 

En resum, ningú pot negar que els Jocs Olímpics de Barcelona de l’any 1992              

van suposar un efecte molt bo a la ciutat, tant en temes urbanístics, com esportius,               

de comunicacions, en relació a l’economia, en l’àmbit social, etcètera. A més,            

plasmant tota aquesta informació en un documental, un vídeo, amb el gran poder de              

difusió que té, els ciutadans de la ciutat podran conèixer una mica més sobre el lloc                

on viuen, a l’hora que s’adonen de per què aquesta ciutat és com és.  
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INTRODUCCIÓ 
 

En els treballs de recerca, els annexes s’utilitzen per presentar el material            

que no es pot col·locar en el nucli de l’informe a causa de les seves dimensions,                

com serien plànols, esquemes, dibuixos, etcètera; o de la seva naturalesa, com són             

els vídeos, DVD, etc. A més, s’hi pot afegir material complementari (detalls            

complets de procediments aplicats, demostracions matemàtiques, il·lustracions i        

taules) que en el nucli de l’informe alteraria la presentació lògica i ordenada del              

treball; documentació d’interès per al lector o lectora de l’informe i que no se cita a la                 

llista de referència; i alguna descripció detallada d’equips o programes emprats.  

 

En concret, en els annexes del meu treball, hi consten les transcripcions de             

les entrevistes als subjectes: Joan Solana, Albert Comas, Miquel Aguirre i Miquel            

Noguer. A més d’aquests quatre documents, hi consta també el full de permisos de              

publicació d’imatges, el documental del vídeo i per últim, una pàgina on hi ha l’enllaç               

del documental al YouTube i una memòria USB amb el vídeo del documental.  
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1.- ANNEXES 
 

1.1.- Annex A: Transcripció entrevista Joan Solana 
 
TRANSCRIPCIÓ ENTREVISTA JOAN SOLANA 
 
Pol: Per començar, pots presentar-te. Nom, càrrec, professió, anys… 
 
Joan Solana: Val, si, jo em dic Joan Solana i Figueres, tinc 67 anys i a la meva vida                   
m’he dedicat bàsicament a tres coses: la primera, a donar classes a l’institut; la              
segona, a ser alcalde de Banyoles i regidor, durant uns anys, a l’ajuntament; i la               
tercera, la part artística, és la part d’escriptor, dramaturg i director de teatre. 
 
Pol: Val, doncs, per començar, com recorda els Jocs?  
 
Joan Solana: El record dels Jocs és el record d’un temps previ, del temps dels Jocs,                
i després dels anys posteriors. Si la pregunta és com recordo els Jocs, podríem dir               
que és el moment de màxim neguit per si tota la feina que havíem fet era una feina                  
útil per a les competicions, però també un moment preciós pel fet que, durant tota               
una setmana, 200 milions de persones o més, d’arreu del món, veien la imatge de               
Banyoles, de l’Estany de Banyoles i de la ciutat, com a imatge d’obertura dels Jocs               
de Barcelona, per tant, vam col·locar Banyoles al món. Per l’altra part, doncs, hi ha               
també tota la il·lusió del treball d’equip de moltíssimes persones, i dels esportistes i              
les federacions que, al començament doncs costava trencar el glaç i de            
relacionar-se bé amb elles però al final hi havia molta confiança entre uns i altres.               
Per tant, si la pregunta té a veure amb el moment dels Jocs, amb la setmana,                
perquè va ser només una setmana dels Jocs, va ser una setmana memorable. Una              
altra cosa és l’abans, amb tota la feina que vam fer, i l’altra cosa és la reflexió sobre                  
el després que suposo que farem a continuació. 
 
Pol: Des del seu punt de vista, va ser difícil que les proves de rem es fessin a                  
Banyoles? 
 
Joan Solana: A veure, respecte a si va ser difícil aconseguir que les proves de rem                
fossin a Banyoles, la resposta no és tant des de el meu punt de vista sinó                
objectivament, va ser molt difícil. Jo vaig estar al capdavant, pràcticament, del            
programa olímpic des del bon començament, des del 85, el 1985, i per tant, vaig               
viure totes les vicissituds d’aquest projecte, i tenim adversaris importants, que, amb            
tota la legitimitat del món pretenien que les proves de rem i piragüisme no es fessin                
a Banyoles, sinó que es fessin a Castelldefels, molt pròpiament a Barcelona, en             
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aquell moment no es parlava exactament de Castelldefels, sinó que es parlava de             
fer una pista olímpica de rem i piragüisme a l’entorn de Barcelona. Quina és la               
lògica d’això: l’Estany de Banyoles ja existeix, ja el tenim, com que no existeix              
aquesta pista a Barcelona, gràcies als Jocs Barcelona podrà tenir una pista olímpica             
de rem i piragüisme, per tant, jo entenc perfectament tota l’oposició que teníem de la               
federació catalana de rem, la federació catalana de rem no volia que el rem fos a                
Banyoles, vam tenir gent de la federació espanyola de rem a favor i en contra, però                
vam tenir la sort de tenir la federació internacional a favor. La federació internacional              
de rem sempre va estar a favor de Banyoles. I després hi ha, al meu entendre, dos                 
personatges fonamentals aquí, d’alt nivell, hi ha personatges de la mateixa categoria            
que jo, de segon nivell, que van fer moltíssimes gestions, per exemple, ara recordo              
un personatge que és referent a Banyoles que és el Dick Piper, que va ser molt                
important. Però jo penso que vam tenir els Jocs gràcies al Thomas Keller, que era el                
president de la Federació Internacional de rem, i per l’altre part, al Joan Antoni              
Samaranch, amb qui vam fer una feina d’acostament per tant que ell apretes perquè              
Banyoles fos seu de les proves de rem, i sobretot, sobretot, el criteri Pasqual              
Maragall, sense un alcalde, o almenys les idees d’aquest alcalde que volia que els              
Jocs Olímpics de Barcelona fossin els Jocs Olímpics d’un sistema de ciutats que fins              
i tot superaven a Catalunya, perquè ja saps que algunes competicions es van fer a               
Saragossa, a València… fora de Catalunya, Pasqual Maragall des del començament           
em va dir que fora que no hi hagués una oposició radical o fora que no hi hagués                  
una confirmació, o més ben dit, una diagnosi dels estudis ecològics que indiquessin             
que els jocs podien ser perjudicials per a l’Estany, aquestes eren les dues             
condicions, fora que no es donessin aquestes dues condicions, les proves de rem i,              
dèiem en aquell moment, piragüisme, després políticament, en el bon sentit de la             
paraula polític, es va haver de decidir que Barcelona tingues també un camp de              
regates, i aquest camp de regates només tingués 1000 metres, que era molt més              
barat, i que fos el camp de regates de piragüisme, i per això el canal de piragüisme                 
de Castelldefels. Per tant, la meitat de la història, la gent no la coneix, i no tenim per                  
què explicar-la, perquè forma part de les negociacions, però no va ser gens fàcil              
confirmar la candidatura de Banyoles. 
 
Pol: Aquesta és una pregunta més difícil, però, com eren les expectatives dels             
banyolins quan es van anunciar els jocs? 
 
Joan Solana: Hem de parlar també de dos o tres moments, quan es van anunciar, a                
veure, diguem-ho d’una altra manera, abans dels Jocs, abans de l’anunci, abans de             
la decisió, la gent de Banyoles estava a l’expectativa: això dels jocs pot anar bé per                
a la ciutat i per tant, estaria bé que la ciutat tingués els Jocs, i això ho podríem                  
confirmar veient articles, per exemple, de la, no sé si es deia en aquell moment,               
Revista de Banyoles, o encara es deia “Horizontes”, i alguna declaració a la premsa,              
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etcètera. Quan Barcelona va ser nominada seu dels Jocs Olímpics, hi va haver un              
esclat d’alegria a la ciutat, cosa que no vol pas dir, en aquell moment devíem ser 15                 
mil persones, que 15 mil ciutadans esclatessin d’alegria, però el que es va notar va               
ser l’esclat d’alegria. I després, en canvi, hi va haver el temps des de que vam                
començar a presentar el projecte i a fer les obres que es corresponien al projecte,               
que es va generar una certa contradicció entre l’opinió expressada, que si la             
ressegueixes en les hemeroteques, et semblarà que hi havia moltíssima gent en            
contra, i en canvi, l’opinió no expressada que no sortia en els mitjans de              
comunicació, però que es manifestava en la distància curta i sobretot, per a mi és el                
gran argument, en els resultats electorals, és a dir, en els vots que feien les               
persones. I per tant es pot dir objectivament les dues coses, hi havia alguns sectors               
molt contraris als jocs, un sector que vam arribar a convèncer, que era el sector               
ecologista, però que el vam convèncer; i el sector independentista amb el qui vam              
pactar, no el vam convèncer però vam pactar amb ells per tal que uns i altres                
poguessin fer el que pretenien fer, uns expressar-se a través de les seves idees i els                
altres fer les competicions, però és clar, entre el moment en el qual comencem a               
treballar, el 85, i el moment en què se celebren els Jocs, hi ha unes eleccions, hi ha                  
dues eleccions, perdó, les eleccions del 87, els tres partits que ens presentem som              
partits favorables als Jocs i per tant vol dir que el 100% dels votants votaven també                
uns projectes vinculats a tot el que havíem de fer respecte als Jocs, i a les eleccions                 
del 91, no eren el 100% dels partits que es presentaven qui eren favorables als               
Jocs, però sí que eren els partits principals i, això ho tinc calculat, només el 17%                
dels banyolins van votar partits contraris als Jocs Olímpics. Per tant, jo penso que              
aquestes són dades objectives, que expliquen, molt sovint passen, a la vida que una              
cosa és l’opinió expressada o que recullen els mitjans de comunicació i l’altra cosa              
és l’opinió majoritària.  
 
Pol: Com es va viure l’organització i preparació, els dies de les proves i els               
dies posteriors? 
 
Joan Solana: Si, insisteixo una mica en el que he dit abans, és a dir, hi ha una idea                   
que no vull que se’m passi i per tant la dic ara, però la filosofia dels Jocs de                  
Banyoles, els Jocs són una excusa per una transformació urbanística i de les             
comunicacions de la ciutat. Aquesta era la filosofia, i no era una filosofia             
fonamentada només en un discurs o en paraules, sinó que també tindré ocasió             
suposo de comentar-ho després, a Banyoles es van invertir o al voltant de Banyoles              
es van invertir 16 mil milions de pessetes, una bestiesa de diners, dels quals, només               
600 milions van anar per a l’organització dels Jocs. Els 15 mil i escaig milions no van                 
anar pels Jocs, això és molt important, per tant, per a mi, l’abans dels Jocs, no tenia                 
res a veure amb l’organització de les competicions, l’abans dels Jocs tenia a veure              
amb transformar la ciutat i comunicar-la bé amb Girona, amb Barcelona, amb            
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França, etcètera. Aleshores, els dies immediats els vam viure amb el neguit de fer              
unes proves per a les quals només havíem tingut un assaig que era el Campionat               
del Món Junior que havíem celebrat l’any anterior, i la veritat, com va passar també               
amb l’Estadi Olímpic, nosaltres no vam tenir gaire sort amb aquest Mundial Junior,             
perquè, en la meva vida que ja comença a ser llarga, jo no havia vist un temporal                 
d’estiu com vam veure en el Junior, el Mundial Junior. Pràcticament totes les             
instal·lacions se’ns en van anar a norris per un temporal d’estiu, de finals de juliol,               
que jo no havia vist mai. Però “bueno”, havíem preparat coses, i realment la              
preparació va donar fruits i, pràcticament, el miler i mig llarg de persones que van               
treballar en el suport de l’organització de les competicions, tant voluntaris podríem            
dir no especialitzats, com voluntaris especialitzats, metges, informàtics, etcètera,         
van permetre que rebéssim les felicitacions de totes les federacions i pràcticament            
totes les federacions es van acostar i em van agrair el que havia fet Banyoles,               
l’agraïment de la Federació Internacional i també de l’organització del COB de            
Barcelona, de l’Abat que era el president del COB, i del Pasqual Maragall, perquè              
realment Banyoles havia estat a l’alçada del que se li demanava. Em dius després              
dels Jocs, des d’un punt de vista dels Jocs, va baixar l’adrenalina però des d’un punt                
de vista dels Jocs, jo penso que hi va haver, cosa que no conec amb precisió, és la                  
fabricació del material de la memòria, no hi havia les càmeres que hi ha ara, però                
estic segur que totes les persones que hi van participar tenen desenes sinó             
centenars de fotografies amb els atletes, els companys, voluntaris, etcètera. Per           
tant, si parlem de la part esportiva, va ser un temps preciós de viure, amb el neguit                 
previ i amb la tensió d’aquella setmana. 
 
Pol: D’acord, i ara amb temes molt generals, en quins temes creu que van              
influir els Jocs Olímpics a la ciutat? 
 
Joan Solana: És el que et deia, això és molt llarg d’explicar, perquè a veure, quan                
vam pensar-hi, al 85, vam dir: no volem les proves dels Jocs Olímpics a Banyoles si                
no hi ha allò, que et deia abans, de la transformació urbanística i de la connexió de                 
la ciutat amb l’exterior. Aleshores, tot el que et diré, no té res a veure amb els Jocs,                  
no té res a veure amb les proves, la més important és el desdoblament, perquè la                
variant ja la tindríem, però el desdoblament de l’autovia C-66 és una obra que              
s’havia de fer des de Palamós a Besalú, i a hores d’ara, encara hi ha trams, de                 
Palamós a Besalú, que no estan desdoblats. Que vull dir amb això, que sense els               
Jocs, és probable que no tinguéssim desdoblada la carretera que ens porta a             
l’autopista. Això va costar aproximadament 7 mil milions de pessetes, sempre           
parlem de pessetes perquè clar, no euros, 7 milions de pessetes que les va pagar               
totes la Generalitat. Segona obra molt i molt important. El pla general de Banyoles              
marcava que hi havia dues prioritats fonamentals, el pla general de Banyoles era de              
l’any 83, nosaltres comencem a treballar-hi al 85 i les obres es fan allà al 91 o 90. El                   
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pla general de Banyoles deia que hi havia dues prioritats, la primera és la que se                
n’ha dit sempre el “sota monestir”, és a dir, tota la urbanització que va des de el                 
monestir fins a Canaleta o Can Puig, i la segona prioritat era la urbanització de la                
zona nord. Nosaltres vam entendre que si no posàvem una d’aquestes dues            
prioritats en el programa dels Jocs, Banyoles trigaria molts anys a complir amb les              
dues prioritats dels Jocs. Vam fer la Vila Olímpica, la Vila Olímpica va costar,              
aproximadament 4 mil milions de pessetes, la Vila Olímpica, per a mi, és el gran               
model de com es poden fer ben fetes les coses si col·laboren les diferents              
administracions. Això va ser una promoció pública, per tant, ningú hi va especular,             
no hi va haver cap desviació de diners. La qualitat és una qualitat estàndard, no és                
una qualitat extraordinària, però és una qualitat estàndard, urbanísticament la Vila           
Olímpica és magnífica, però el més important d’això és que vam crear un barri obert,               
avui en dia és més important que en el seu moment, perquè avui dia, barris com                
aquest, quan es construeixen en segons quines ciutats, es converteixen en barris            
tancats de rics, i perquè dic que va ser barri obert, perquè el fet de fer la Vila                  
olímpica aquí va comportar que tinguéssim el Parc de la Draga, sense Vila Olímpica              
no haguéssim tingut parc de la draga, sense vila olímpica i parc de la draga, no                
hauríem tingut pavelló, perquè el pavelló també el vam fer en aquell moment, sense              
Vila Olímpica no hauríem tingut biblioteca, encara ara s’està buscant lloc per la             
biblioteca, aquella biblioteca la vam fer provisional. Sense Vila Olímpica no tindríem            
CAP, perquè el CAP no tenia espai on ubicar-se, i després, no té a veure amb la                 
Vila Olímpica però també vam decidir que els Jocs Olímpics havien de servir per fer               
un Club Natació nou, perquè se n’anava a terra, el Club Natació tenia aluminosi              
inclús, el comitè ja havia demanat que l’ajuntament l’assumís, que fos municipal. Per             
arreglar el club, s’havien de gastar 6 milions de pessetes d’aquell moment. Nosaltres             
vam fer un club nou que va costar 500 i escaig milions de pessetes, i Banyoles,                
d’aquests 500 milions només va pagar el projecte, que em penso que va costar 17               
milions, 480 milions van venir de Barcelona i Madrid. I també vam tenir una sort               
preciosa que va ser d’allò que l’atzar t’ajuda, va i ens surt unes restes neolítiques               
que configuren un dels parcs neolítics més importants d’Europa, però això va ser             
una sort de l’atzar. Per tant, la Vila Olímpica, jo penso que ningú pot objectar que és                 
el millor barri de Banyoles dels nous, dels moderns. I sobretot, sobretot, que és un               
barri obert: nosaltres no anem a Can Puig, excepte la gent de Can Puig; nosaltres               
no anem a Canaleta, nosaltres no anem a Sant Pere, en canvi, pràcticament tot              
Banyoles, una hora o altre del dia, va, aquí on som, a la Vila Olímpica a tota la zona.                   
Això per a mi, és fonamental, i després t’ho comentaré perquè és el que em sap                
més greu que Banyoles no hagi volgut imitar i reproduir en altres zones de ciutat.               
Però, insisteixo en el que he dit en el començament, sense els Jocs, això no s’hauria                
fet, perquè la primera prioritat del pla general del 83, ara, 35 anys després de l’any                
83, encara no s’ha fet, encara a les últimes eleccions tots els partits deien que               
s’havia de fer al “sota monestir”. Anem a buscar un altre bloc, que és el bloc Estany.                 
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Abans deia, vam convèncer als ecologistes, perquè, perquè els vam posar al davant             
dels projectes de la direcció dels projectes que s’havien de fer a l’Estany. L’Estany              
estava malalt, els informes ens deien que hi havia molts problemes de contaminació,             
fins i tot, ens havien obligat, aquests informes, a buscar alternatives per treure             
l’aigua d’un altre lloc, perquè saps que ens bevem nosaltres l’aigua de l’Estany,             
vam buscar deus que poguessin alimentar Banyoles, perquè estàvem convençuts          
que l’Estany es convertiria en l’Estanyol. Vam dir doncs bé, convertim les obres del              
camp de regates, en un projecte de restauració ecològica radical, i el vam fer. En               
comptes de fer un camp de regates, vam fer una restauració ecològica radical de              
l’Estany que va comportar traslladar la carretera, de tal manera que, després dels             
Jocs, mai no hem tingut l’aigua de l’Estany en perill, malgrat que hem patit la invasió                
dels gavians, vàries vegades. I després, això té a veure amb el paratge, vam dir val,                
aprofitem per fer el carrer de la Sardana, que ara tothom diu que és un carrer                
normal, però era un carrer tallat, no existia el carrer complet, fem el front d’Estany.               
És a dir, què vol dir el front d’Estany? Estem parlant de l’entrega de la ciutat de                 
l’Estany, vol dir el passeig que es va urbanitzar de tal manera que ens vam, podem                
dir-ho amb aquestes paraules amb una mica de “pedanteria” quasi, ens vam            
inventar el carril bici, és a dir, els carrils bici que després s’han fet, es van fer                 
després de veure quin vam fer a Banyoles. I el carril bici ens permet de separar la                 
part peatonal i la part de cotxes, i jo penso que el front d’Estany va guanyar                
enormement, però sobretot, sobretot allò que va il·lusionar a la gent, inclús vam tenir              
el que podríem dir baralles entre uns i altres va ser el carril bici, perquè al carril bici                  
hi passaven bicicletes i gent també a peu perquè donava una perspectiva que mai              
no havien vist. Però ens quedava un projecte que Banyoles tampoc no l’hauria pogut              
fer mai perquè Banyoles no té la capacitat demogràfica per fer aquest projecte, que              
era el Mossèn Constants, el Mossèn Constants abans només era una carretera, no             
s’havia pogut fer la urbanització del Mossèn Constants. Doncs, vam anar a Madrid,             
vam demanar a Madrid que ens ajudés a fer la connexió de l’autovia, a través del                
passeig de la Farga, a l’Estany i ens ho van acceptar, i per tant, el Mossèn                
Constants parcialment el va pagar també Madrid, el va pagar la Diputació, i vam              
poder-lo urbanitzar com està urbanitzat ara, que jo crec que fa prou goig. I finalment,               
per acabar, hi va haver altres projectes que estaven en els projectes dels Jocs              
Olímpics, però que no van poder culminar. Volíem fer un gran aparcament i vam fer               
el projecte de la plaça de les Rodes. La plaça de les Rodes la vam acabar, si no                  
recordo malament, al 95, és a dir, la vam acabar 4 anys després dels Jocs. I volíem                 
fer un petit centre de convencions, que per a mi, pel que he dit abans, era el Teatre                  
Municipal i el Teatre Municipal, que tenia pressupost olímpic, també es va acabar al              
95. Per tant, també el Teatre Municipal i també la plaça de les Rodes són obres que                 
no hauríem pogut fer, que no vam pagar nosaltres i que les vam fer gràcies als Jocs.                 
Tot això, en resum, per donar una xifra, en resum, d’aquests 16 mil milions              
d’inversió que et deia, per càpita, tenint en compte el nombre d’habitants, va ser la               
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segona després de Barcelona, la tercera va ser la Seu d’Urgell. Doncs, d’aquests 16              
mil milions, Banyoles només n’hi va haver de posar 600. És a dir, amb una aportació                
de 600 milions de pessetes, vam aconseguir que Generalitat, Govern central, COB,            
Diputació, etcètera, hi posessin la resta, 16 mil milions de pessetes a partir d’una              
aportació nostra de 600 milions. Jo penso que això explica el benefici que va              
representar per a la ciutat aquesta excusa que va ser l’organització de les proves              
durant una setmana.  
 
Pol: El que has dit que us vau guanyar els ecologistes, hi va haver protestes               
gaire importants de col·lectius contraris a les proves per temes ecològics? 
 
Joan Solana: A veure, que va passar, nosaltres teníem la convicció que no havíem              
de vèncer, sinó que havíem de convèncer, i per tant, molt i molt abans dels Jocs,                
una persona que per desgràcia va morir, en Pere Plantés, que era el regidor de               
medi ambient, va organitzar, jo crec que era l’any 85, les primeres Jornades de              
l’Estany, i en aquelles primeres Jornades de l’Estany ja es va definir allò que s’havia               
de fer per a la restauració ecològica de l’Estany. Amb les primeres Jornades de              
l’Estany ja teníem un document fonamental per saber com s’havia de restaurar el             
paratge ecològic. Aleshores havíem d’anar a buscar les màximes autoritats. Vam           
aconseguir que, a l’ajuntament, hi entrés com a regidor en Carles Abellà, que era              
doctor en la limnologia, professor d'immunologia de la Universitat de Girona i era el              
líder dels grups ecologistes de Banyoles. I per tant, LIMNOS i els grups ecologistes              
de Banyoles estaven a favor, no dels Jocs, sinó de fer aquestes obres que tenien a                
veure amb els Jocs. A mi m’importava poc si estaven a favor o en contra dels Jocs,                 
m’importava que estiguessin a favor de les obres, i vam tenir-los com a grans aliats,               
en la defensa de les obres que feien pels Jocs. Tant era així que inclús, tant era la                  
sinceritat nostra de voler fer unes obres que afavorissin l’Estany, que en una             
conferència Pasqual Maragall va dir, tal com jo he dit ara avui en el començament,               
va dir que només no es farien els Jocs a Banyoles si representessin un perill               
ecològic per l’Estany. Ara bé, sí que hi va haver algunes protestes individuals, que              
van dissoldre's, perquè el conjunt del món ecologista estava al nostre costat que             
van ser protestes d’algunes persones que si que van dir que aquestes obres serien              
catastròfiques per l’Estany de Banyoles. Clar, quan van dir que les obres serien             
catastròfiques per l’Estany de Banyoles, la meva pregunta va ser: Quines obres? I la              
seva resposta va ser: No ho sabem. Per tant, primer mireu els projectes i després               
veureu si són bons o no són bons. De fet, nosaltres vam publicar un llibre que es                 
deia “Banyoles a l’ombra dels Jocs Olímpics” allà on explicàvem el projecte, i             
precisament, el llibre se’n deia “Banyoles a l’ombra” per dir: només volem els Jocs si               
els Jocs serveixen per la restauració de l’Estany, serveixen per allò que hem             
comentat fins aquest moment.  
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Pol: Com creus que ha afectat en la imatge nacional i internacional? 
 
Joan Solana: Amb això no podem llençar les campanes al vol. Banyoles va ser més               
conegut? I tant que si, molt més coneguda, els anys després dels Jocs va venir gent                
a veure aquest espai allà on hi havia la celebració de les proves de rem dels Jocs de                  
Barcelona? Sí, però era gent que anava a Barcelona i venia a Banyoles, o gent que                
anava a la Costa Brava i venia a Banyoles, per tant, el que podríem dir, és que des                  
d’un punt de vista de ciutat, els Jocs no van afavorir especialment l’atracció turística,              
però expliquem-ho una mica bé això perquè sinó potser no s’entendria, Per què?             
Per dues raons, primera, perquè el nostre projecte no era un projecte turístic, el              
nostre projecte era un projecte ecològic i urbà i de connexions per l’autovia, i no és                
que no ho fos per convicció, és que no ho va ser tampoc, per necessitat. Perquè els                 
fracassos dels nostres projectes, ara els comentaré breument, van tenir a veure,            
amb els elements, que en els projectes, tenien a veure amb el turisme. I és molt fàcil                 
perquè la gent, unes coses les podrà visualitzar i les altres ho podeu imaginar.  
 
La Vila Olímpica es culminava no amb aquesta última edificació que és un nyap des               
d’un punt de vista de la Vila Olímpica, els blocs de davant del Parc de la Draga, no                  
tenen res a veure amb el projecte de la Vila Olímpica, i són un nyap perquè són una                  
espècie de frontera que no deixa veure la Vila Olímpica, i és una cosa que a mi em                  
dol molt que s’hagi fet, perquè no té res a veure amb el projecte inicial dels Jocs.                 
Nosaltres volíem que hi anés un hotel allà, i estic segur que aquell hotel no hauria                
estat el millor hotel de Banyoles, perquè va ser pròpiament una imposició de la              
Generalitat, aquell projecte. A mi m’hauria agradat que allà hi hagués anat un hotel,              
allà no hi ha un hotel. Allà no hi ha un hotel. Inclús ara se’n volia fer un i inclús hi va                      
haver un cartell, i aquest cartell va desaparèixer i l’hotel no hi és i hi ha un                 
aparcament llegíssim prop d’unes instal·lacions que totes elles tenen una gran           
qualitat. Un projecte turístic fallit. Segon projecte, privat en aquest cas. La gent de              
Banyoles recordarà, o tindrà al cap que el restaurant La Carpa, des del passeig de               
l’Estany fins al carrer de la Sardana hi té un bloc, que sembla d’apartaments, allò               
havia de ser un hotel. Es va fer fa 26 anys, i en 26 anys no s’ha obert com a hotel.                     
Tercer projecte en aquell moment: nosaltres preteníem de fer el parc de la Puda,              
que és el que no es va poder fer, és a dir, dels projectes de restauració de l’Estany,                  
no se’n van poder fer dos, de projectes de restauració o condicionament de l’Estany.              
Un, per no oblidar-lo, el carril bici. El teníem dibuixat per tot l’Estany, per donar la                
volta a tot l’Estany, i no va ser possible perquè no vam acordar-ho amb l'ajuntament               
de Porqueres. I l’altre projecte que no vam fer va ser el del Parc de la Puda, que                  
volia ser el projecte de parc natural, amb un balneari, hotel balneari, emblemàtic, i              
l’hotel balneari de la Puda encara continuen sent les mateixes ruïnes, pitjor, que en              
aquell moment. Per tant, des d’un punt de vista turístic, ni nosaltres havíem fet uns               
jocs per promoure el turisme, ni es va apostar des de la iniciativa privada, perquè               
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això havia de ser iniciativa privada, no es va apostar per les instal·lacions turístiques              
que nosaltres havíem previst de fer. 
 
Pol: Creu que la opinió de la població respecte a els jocs ha variat amb el                
temps? Si és així, com ha variat? 
 
Joan Solana: Jo no conec l’opinió de totes les persones, però pel que jo he parlat i                 
pel que jo he pogut comentar amb la gent va haver-hi un temps relativament llarg               
després dels Jocs, que pesava molt, una vegada més, la crítica destructiva respecte             
a el que s’havia fet, hem de pensar que, mentre es feia la Vila Olímpica, la gent, que                  
no podia veure-la perquè estava tancada perquè estava en obres, la criticava            
perquè els carrers eren estrets deien, és a dir, la criticaven per criticar-la. La gent               
que la criticava deia, perquè, repeteixo, que hi havia tota la majoria silenciosa, que              
en tot cas, es manifestava votant. Tornaríem a dir el mateix, de l’any 91 a l’any 95                 
podríem dir que a la gent no acabava d’agradar-li això, però resulta que l’any 95 va i                 
em tornen a votar majoritàriament la gent. I tornem a dir el mateix, quan la gent                
s’expressa votant, confirma el que li havia resultat des del punt de vista positiu. Jo               
diria que, a hores d’ara, queda molt poca gent que no reconegui que tot el que hem                 
comentat avui és bo, una altra cosa és que la gent opini que sense els Jocs, també                 
ho hauríem fet, i això és el que és opinable, però jo puc afirmar, perquè vaig estar a                  
la cuina, que res de pràcticament tot el que hem comentat, ho hauríem pogut fer en                
un període inferior a 15 anys, si ho haguéssim fet, perquè, per donar una dada ben                
clara, hem parlat de 16 mil milions de pessetes, la inversió anual de l’ajuntament en               
aquell moment era de 300 milions anuals, per arribar al 16 mil milions haurien hagut               
de passar molts i molts anys. Jo quan algú em diu: tot això ja s’hauria fet i la ciutat                   
que tenim és la ciutat que hauríem tingut sense els Jocs, m'atreveixo a afirmar, amb               
les dades a la mà, per això m’interessa parlar més de dades i no pas d’opinió, que                 
no, que realment el canvi urbanístic d’aquesta ciutat es va produir gràcies als Jocs.              
Quines dues dades puc posar al damunt de la taula, una que és la quantitat de gent                 
que jo he rebut per explicar-li que vam fer durant els Jocs, és a dir, ha vingut                 
moltíssima gent d’universitats, i no només espanyoles, catalanes, perquè li          
expliqués el projecte tal com te l’estic explicant a tu, i per altra part, hi ha una dada                  
que és fonamental, s’ha conegut relativament tard, l’any 2000, la universitat           
d’Oviedo va fer una macroenquesta sobre quines eren les ciutats espanyoles allà on             
es vivia millor, no des d’un punt de vista econòmic sinó d’un punt de vista urbà. La                 
ciutat catalana on es vivia millor era Banyoles, des d’aquest punt de vista. I, si               
l’estudi es va fer l’any 2000, estaríem parlant dels anys propers, immediats a tota              
l’explosió positiva que van representar els Jocs. Però deixem dir-te una última cosa,             
per més que alguns encara potser ho critiquen el que vam fer, a mi no em preocupa                 
per dues raons: primer perquè em penso que és fantàstic que hi hagi crítica, i que                
no hi hagi una nimitat, i després perquè en tot cas, no cal que confrontem opinions.                
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Si la gent vol saber el que hem comentat avui, que ho miri, que ho vegi, que es                  
pregunti si tenim bé l’aigua de l’Estany, que es preocupi si la Vila Olímpica li agrada,                
que es pregunti si el Club està bé des d’un punt de vista arquitectònic, que es                
pregunti si li agrada aquest pavelló, que va ser el primer que vam tenir, Banyoles va                
ser la ciutat cap de comarca que va trigar més a tenir un pavelló, però és un pavelló                  
de luxe aquest d’aquí, el Pavelló de la Draga, etcètera, etcètera.  
 
Pol: Com valoraries la influència? 
 
Joan Solana: Des d’un punt de vista urbanístic inclús des d’un punt de vista              
ecològic, hi ha un abans i un després de la ciutat pel que fa a els Jocs. A part del                    
qual es pot veure, perquè un pot opinar ja hauríem obert el carrer de la Sardana, jo                 
sé el que va costar obrir el carrer de la Sardana, però es pot opinar això. Abans dels                  
Jocs, tal com t’acabo de dir, la ciutat invertia 300 milions de pessetes a l’any. Durant                
tres anys vam invertir-ne 16 mil milions, però després d’aquests tres anys, el que en               
podríem dir és, com que érem molt pobres o com que havíem gastat molt, hi havia                
hagut molta inversió, devia baixar, no. No vam recuperar la inversió d’abans, els 300              
milions, sinó que vam passar als 600 o 700 milions de pessetes d’inversió anual. Per               
tant, la ciutat va fer un salt qualitatiu important. Abans no ho he dit i això no pot ser                   
que me n’hagi oblidat, tot això, el que va representar va ser una catalització de               
serveis, que vol dir, que vam millorar moltíssim la instal·lació elèctrica, vam millorar             
moltíssim els sobreeixidors de l’Estany, des dels Jocs no hi ha hagut cap més              
inundació de debò. Alguns em critiquen perquè el Parc de la Draga té cubetes, és a                
dir, les parts enfonsades, perquè el Parc de la Draga és un gran sobreeixidor de               
l’Estany. Fa tres o quatre anys que va vessar l’Estany, la gent hi remava allà, els                
remers hi remaven. Per tant, les instal·lacions de llum, les instal·lacions de            
clavegueram, el sobreeixidor de l’Estany, i després també, Banyoles va anticipar           
una dècada el gas. I el gas, que per a casa va molt bé, el gas ciutat, no butà, el gas                     
ciutat va molt bé per casa, hi ha un abans i un després d’algunes indústries               
banyolines gràcies a tenir gas ciutat. Quan un fa una cosa d’aquestes,            
automàticament, va rebent trucades de grans empreses i grans serveis que volen            
apostar-hi. Pot ser el que n’estic més descontent, però també té una explicació, és              
que la instal·lació telefònica no va ser la correcta però ha canviat tant, tot el que té a                  
veure amb la telefonia, que no és comparable amb el gas, vull dir, o amb               
l’electricitat, o amb l’aigua també. 
 
Pol: Hauries volgut fer alguna cosa diferent? 
 
Joan Solana: M’hauria agradat com he dit abans, acabar el carril bici, això és el que                
m’ha agradat menys, l’espina clavada, perquè portem 26 anys no només no està             
acabat, sinó que està mal continuat, perquè la part de l’altre costat d’estany jo penso               
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que té molt que desitjar. M’hauria agradat fer peatonal tot el front d’Estany, però no               
va ser possible, encara manaven molt els cotxes en aquell moment. I després una              
cosa que no hem comentat, però la vull comentar als aspectes negatius, jo per              
tarannà i per manera de ser, no era pas molt car, jo vaig voler que hi hagués un                  
projecte sòlid d’Olimpíada Cultural, i si aquest treball hagués anat d’Olimpíada           
Cultural, el teu treball hauria anat d’un fracàs, perquè si que l’Olimpíada Cultural             
que nosaltres vam planificar, pràcticament només en vam realitzar un 20 o 30 per              
cent, és a dir, l’Olimpíada Cultural a Banyoles sí que va ser un fracàs i em sap greu                  
perquè jo sóc una persona que ve del món de la cultura, quan a Barcelona va ser un                  
èxit impressionant l’Olimpíada Cultural. 
 
Pol: Com creu que hauria evolucionat la ciutat sense els Jocs? 
 
Joan Solana: A veure, com que no ho sabem, és difícil d’encertar una resposta que               
sigui correcte a aquesta pregunta. Però, tenint en compte els costos que això és              
molt important, tenint en compte la demografia d’una ciutat i els costos d’uns             
projectes, jo la pregunta que em faig és: hauríem tingut els diners per restaurar              
l’Estany?, s’hauria fet la Vila Olímpica quan no s’ha fet el sota monestir?, s’hauria fet               
el Mossèn Constants?, quan el Mossèn Constants és un carrer que, per demografia             
i també per edificabilitat, el Mossèn Constants pràcticament la meitat del Mossèn            
Constants està feta de cases individuals, sí que hi ha blocs de pisos, però hi ha                
moltes cases individuals. S’hauria pogut pagar el Mossèn Constants? S’hauria fet el            
que he dit al començament? El desdoblament, la variant segurament que si; però el              
desdoblament, l’autovia s’hauria fet? I jo diria que molts d’aquests projectes no            
s’haurien pogut fer, o s’haurien fet al cap de molts anys, i tenint en compte que la                 
ciutat de Banyoles venia d’una davallada econòmica important de finals del 70            
principis dels 80, van tancar empreses i hi havia una certa desmoralització a la ciutat               
en aquell temps. A nivell de cultura jo sempre poso l’exemple, l’any 85 va i s’ensorra                
el Catòlics, que era l’únic teatre que teníem, a Banyoles no hi havia la il·lusió que hi                 
havia els anys 60 o la il·lusió que després vam recuperar gràcies els projectes              
olímpics. Jo penso que es pot afirmar, tot és discutible en aquest món, però es pot                
afirmar que la major part de coses que hem fet no les hauríem pogut fer. I, per tocar                  
un tema que no hem tocat pràcticament, perquè tampoc és el que jo conec, encara               
que em sembla que després en direm alguna cosa, Banyoles no hauria estat un dels               
centres neuràlgics del rem a nivell mundial sense les obres que hi hem fet,              
evidentment. Venir a Banyoles per l’Estany no vindrien les seleccions o els clubs,             
venen per les instal·lacions que tenim complementàries a l’Estany, i pensem que            
Banyoles, salvant distàncies, està competint amb Sevilla. Sevilla ens està guanyant,           
òbviament, perquè és Sevilla, però encara tenim la suficient força per fer que             
algunes seleccions o que alguns clubs acabin decidint Banyoles en comptes de            
decidir Sevilla, per tant, estem competint, gràcies a les instal·lacions que hem fet,             
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des d’un punt de vista esportiu amb una ciutat que és capital, que té un parell de                 
centenars de milers o més d’habitants, ara no recordo quants habitants té Sevilla i              
per tant, això ens ha d’enorgullir. 
 
Pol: Cap on creu que ha d’avançar la ciutat i sobretot l’Estany: com a parc               
natural, com a ciutat esportiva, un punt mig… 
 
Joan Solana: Una de les grans qualitats que va tenir aquesta ciutat abans dels anys               
70, Banyoles aproximadament de finals dels 50 als anys 70 va fer un creixement              
molt important, tant des d’un punt de vista urbanístic, com des d’un punt de vista               
sobretot empresarial, des d’un punt de vista educatiu, cultural, etcètera. La gran lliçó             
que ens donen aquells anys és la lliçó d’una ciutat que té ambició i que té molts                 
projectes, aleshores la clau, al meu entendre, sapiguem aprendre del que es va fer,              
sapiguem tenir projectes i sapiguem ser ambiciosos per fer projectes de qualitat en             
altres zones de la ciutat que s’han de desenvolupar. És a dir, Banyoles té una               
assignatura pendent, molt important, que és el sud de la ciutat, el sud de la ciutat no                 
està bé, està per pensar i per desenvolupar i és el gran repte que té en el futur                  
aquesta ciutat. Et volia dir, una de les grans característiques que tenia aquesta             
ciutat era que era una ciutat diversa, una ciutat industrial, era una ciutat comercial,              
era una ciutat que tenia atractiu turístic. Val doncs, no hem de posar tot l’accent en                
una sola cosa. L’Estany: parc natural, sense cap mena de dubte. Amb el que vam               
intentar establir amb el projecte olímpic. Una cosa és la ciutat, l'altra cosa és el               
paisatge de l’Estany, i l’altra cosa és el paratge de l’Estany. Per entendre'ns, una              
cosa és això que estem veient aquí, Vila Olímpica, i si mirem cap allà, que               
l’espectador no ho veu, si mirem cap allà veurem verd, arbres, però són arbres              
urbans. Doncs teníem molt clar això, que la ciutat havia d’entregar bé a l’Estany, i               
havia d’entregar amb un bon urbanisme i amb vegetació, tal com dèiem, aquí estem              
veient vegetació a dintre de la ciutat, després hi havia d’haver una part de l’Estany               
que havia de ser paisatge, que vol dir paisatge, natura dibuixada per l’home. I quina               
és la natura dibuixada per l’home més clara que tenim a Banyoles, el Parc de la                
Draga. El Parc de la Draga no s’ha fet naturalment és a dir, l’hem dibuixat els éssers                 
humans. Però després del Parc de la Draga, que moltes vegades la gent se’m              
queixava, i ara també però d’una altra manera, després del Parc de la Draga ha de                
ser la natura que faci el que vulgui, ha de ser paratge, ja no ha de ser paisatge. I                   
quan la gent es queixa que el rec està una mica brut, o que no es veu l’Estany                  
perquè hi ha molta vegetació, és que és la vegetació lacustre, i això no ens ho                
podem carregar de cap de les maneres i la ciutat ha d’entendre que hi ha d’haver                
una part de l’Estany que ha de ser silvestre, per no dir una paraula com salvatge,                
silvestre. L’Estany ha de poder fer el que orgànicament hagi de fer. Turisme? El que               
vulgui aquesta ciutat, no és una cosa que podem forçar, i urbanísticament            
m’agradaria que es tornés a pensar en el que va ser el projecte Vila Olímpica i que                 
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s'entengués que amb suport de totes les administracions i amb acord ciutadà, es             
podria fer una cosa com aquesta a altres llocs de la ciutat. No oblidem d’altra               
manera una cosa que no he dit, i és que realment quan vam decidir fer-ho per                
iniciativa pública, vam tenir molts problemes dels interessos privats de la ciutat.            
Primer, ens posàvem en un territori que no se’ns volia, perquè havíem de fer cases               
nosaltres, i sobretot perquè nosaltres controlàvem els preus. Una cosa que ens            
preocupava molt és que el reclam olímpic crees una bombolla de preus immobiliaris             
a Banyoles, i és clar, si nosaltres oferíem 300 habitatges a preu quasi de cost, vam                
posar un llindar insuperable per l’especulació a altres llocs de la ciutat i això, també               
és veritat, que alguns no ho van perdonar. Però hem de treballar així perquè les               
administracions públiques també han d’intervenir, i ara es veu molt més clar, en la              
gestió del sòl urbà i de les edificacions urbanes. 
 
Pol: Com veu el futur del turisme esportiu a la ciutat? 
 
Joan Solana: El veig molt bé i m’agradaria que, tenim un problema bàsicament: els              
esports que es practiquen no són esports de masses des del punt de vista de               
l’espectador, i això òbviament té matisos, perquè les mitges maratons, perquè           
maratons no en fem nosaltres, sí que en tenen, potser en tenen una mica més les                
triatlons, però no pots dir: quan hi ha una competició importantíssima de rem segur              
que el 50% de la gent de Banyoles anirà a veure allò. Si tinguéssim el Barça jugant                 
al mig de l’Estany, el 50% aniria a veure el Barça. No són esports de masses.                
Perquè realment puguem parlar de bon turisme esportiu hauríem d’aconseguir que           
la ciutat s’impliqués més en el diàleg amb aquest turista. És molt fàcil de posar               
exemples, per exemple, una vegada més, els hotels, abans t’he parlat dels hotels             
olímpics. Ara hem de lamentar que avui encara no és obert l’hotel Mirallac, l’hotel la               
Fonda Comes ja no existeix, que l’alberg Sprint pràcticament no està operatiu, en             
comptes de guanyar places hoteleres, n’hem perdut. La ciutat ha de dialogar amb el              
turisme esportiu, més places hoteleres i més activitat vinculada a les estades            
esportives o bé vinculada a les competicions esportives. Que no és allò de, que a               
vegades m’ha semblat una mica ridícul, de fer una espècie de cercavila fins a la               
plaça major i després tornem. És a dir, si realment tenim un campionat d’Espanya              
de rem i l’altre cap de setmana hi ha una triatló, no recordo el que hi havia ara fa 15                    
dies, doncs, què fem tenint en compte no només que tenim aquesta gent, sinó que               
la tenim a Banyoles. Perquè no diem escolta si voleu venir a Banyoles, d’aquest dia               
fins a aquest dia, a part de veure les mil coses que ofereix la ciutat, a part de                  
participar en espectacles culturals, etcètera, a més a més, veureu el que és un              
Campionat d’Espanya de rem i veureu el que és una competició de triatló. La ciutat               
de Banyoles, en la història que jo li conec, que jo he viscut, quasi mai ha fet una                  
aposta pel turisme.  
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Pol: Hi ha alguna cosa en la qual vol insistir ara al final? 
 
Joan Solana: Hi ha una cosa que no he dit, però ara ja la diré amb una paraula. No                   
hauríem pogut fer res si no hi hagués hagut un equip d’una solvència extraordinària.              
Vaig tenir la sort que totes les persones que em semblaven fonamentals perquè el              
projecte olímpic tirés endavant em van dir que si, em van dir que es posaven al                
costat meu i que m’ajudarien a tirar endavant el projecte, per tant, treball d’equip              
extraordinari. I per l’altra part, tornar a insistir que el projecte olímpic de Banyoles va               
ser un projecte de ciutat amb l’excusa dels Jocs. No vam posar la ciutat al servei                
dels Jocs, que era una acusació prèvia que teníem: aquí el que passarà serà que               
vindrà un circ i ens deixarà només les escombraries. No vam posar la ciutat al servei                
dels Jocs, sinó els Jocs al servei de la ciutat. 
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1.2.- Annex B: Transcripció entrevista Miquel Noguer 
 
TRANSCRIPCIÓ ENTREVISTA MIQUEL NOGUER 
 
Pol: Per començar, pots presentar-te. Nom, càrrec, professió, anys… 
 
Miquel Noguer: Jo sóc Miquel Noguer i Planas, actualment sóc alcalde de Banyoles i              
si em demanes que era quan hi havia els Jocs Olímpics en aquell moment jo               
treballava a Banyoles però era alcalde de Mieres. 
 
Pol: Per començar, com recorda els Jocs?  
 
Miquel Noguer: Aquell moment era la 25 Olimpíada de Barcelona, i per tant, era una               
fita importantíssima a tot el país, i per tant, ens ho miràvem amb tremenda il·lusió, i                
més els que ens agrada l’esport i que venim del món de l’esport encara més. I jo                 
crec que per Banyoles també va ser una fita molt històrica de la ciutat, de fet, més                 
endavant en podem parlar, però jo podria parlar d’una Banyoles abans i després             
dels Jocs Olímpics del 92. 
 
Pol: Creu que va ser difícil aconseguir que les proves de rem es fessin a               
Banyoles?  
 
Miquel Noguer: Sí, jo no crec que fos fàcil, si bé és veritat que a Banyoles hi havia                  
moltes qüestions i molts personatges que podien fer que els Jocs Olímpics            
vinguessin a Banyoles. Banyoles tenia un “handicap” que era que estava a una hora              
i mitja de Barcelona, que era l’epicentre dels jocs, a favor potser, i l’aventatge que               
també es va voler obrir els Jocs més enllà de la ciutat de Barcelona, a diferents                
punts de Catalunya. I això doncs crec que ens va ser més favorable. Ben entès que                
el Club Natació era un club arrelat, en aquell moment el senyor Castanyer era el               
president, i era un club on hi havia el senyor David Moner, que ens falta des de fa un                   
temps, però que alhora era una persona molt vinculada al món de l’esport i molt               
amiga de qui aquell moment era el president del Comitè Olímpic Internacional, que             
era el senyor Samaranch, l’Ajuntament de Banyoles estava lligada governant la gent            
de Convergència amb la gent de la Plataforma lligada al Partit Socialista, a             
Barcelona era el Partit Socialista, també de la part de Convergència a la Generalitat,              
i en el COB també i aquí, i sobretot una cosa molt important i era que el rem                  
internacional coneixia perfectament bé l’Estany de Banyoles, més enllà de les           
condicions polítiques i esportives, el que era molt important era que Banyoles era             
una ciutat de rem. A l’Estany de Banyoles s’havien fet moltes proves de rem i per                
tant a nivell internacional, a nivell de la Federació Internacional de la FISA, amb tota               
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l'experiència del rem de Banyoles que coneixien perfectament, també van ser uns            
aliats a favor, o no van jugar en contra de dir Banyoles ho descartem per fer els Jocs                  
Olímpics de rem, en tot cas, jo penso que les proves de rem dels Jocs Olímpics a                 
Banyoles van tenir un aliat amb tot el món del rem, i amb personatges que hi havia                 
aquí, com el Dick Piper, com molta gent vinculada al rem i vinculada també a               
l’estament federatiu internacional, i també les federacions estatals, la Federació          
Espanyola i la Federació Catalana, mai millor dit, van remar a favor de Banyoles en               
aquest sentit. I per tant, van ser un conjunt de coses, a vegades no solament fa falta                 
que sigui una cosa el fet de poder portar una competició o no, un conjunt de factors:                 
tradició del rem, l’espai emblemàtic de l’Estany, la coneixença i el vistiplau de les              
Federacions internacional, estatal i catalana, personatges i món de l’esport molt           
vinculat, el senyor Samaranch estava molt vinculat amb aquesta gent, i l’alcalde en             
aquell moment Pasqual Maragall doncs també vinculat amb la gent d’aquí, jo penso             
que són la suma de molts factors que van fer que Banyoles hi hagués aquesta               
competició. 
 
Pol: En quins temes creu que van influir els JJOO a la ciutat? 
 
Miquel Noguer: Els Jocs a la ciutat van influir, jo crec, que molt. Primera que va ser                 
una posició claríssima al món amb motiu de l’esport, és a dir, a nivell mundial es va                 
parlar de Banyoles, i jo penso que totes les competicions esportives actuals,            
començant en els Jocs Olímpics, el que fan és posicionar Banyoles, aquella llumeta             
a Banyoles, que hi ha en el món del rem, que hi ha en diferents mons, però parlant                  
dels Jocs Olímpics, en el món del rem i existeix Banyoles, existeix un estany i               
existeix un estany fantàstic, per fer-hi una competició, una alta competició doncs de             
rem. Per tant, això, jo crec que és decisiu, jo crec que és importantíssim. Però               
també el que va suposar els Jocs per a Banyoles, els Jocs per a Banyoles van                
suposar una cosa important, a part d’una projecció internacional, a part de la             
projecció esportiva. Un desdoblament que avui no sé si encara tindríem, i per tant,              
una sortida al món, és a dir, a la resta de Catalunya, a la resta de l’Estat espanyol, a                   
Europa en autovia, i per tant era impensable. Tu no ho recordaràs, perquè tu ets               
post Jocs Olímpics. Tu t’imagines ara Girona 1+1? No? Amb el trànsit que hi ha,               
quant tardaríem? Molt no? Era això, 27 anys enrere però era això. I per tant,               
aquesta sortida, aquesta obertura de Banyoles al món era importantíssim per la via             
terrestre, perquè aquell moment els mòbils era molt relatiu, eren aquells mòbils que             
valien molts diners que portaves una maleta, era això. I la fibra òptica ni en               
parlàvem. Era això, una sortida cap al món importantíssima. Pel món comercial, pel             
món turístic, pel món esportiu, per tots, pel diari, importantíssim. I quan algú li dius               
ara t’imagines anar a Girona 1 a 1? M’ha posat la mateixa cara que m’has posat tu.                 
Recordo que una vegada hi va haver una nevada que va caure un “poste” de llum                
allà a l’alçada de la Banyeta, a la recta de Palol, i va quedar tallat. Ningú podia ni                  
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anar a Banyoles ni tornar de Banyoles, això és impensable ara. Això neix dels Jocs               
Olímpics. Banyoles, la Vila Olímpica eren horts, el Parc de la Draga no el teníem, el                
Pavelló de la Draga no el teníem. El Parc de la Draga són 80 mil metres quadrats                 
d’espai verd, no el teníem. El carril bici de l’Estany no era. La torre d’arribada               
tampoc. La Vila Olímpica és un barri nou que ha nascut a la ciutat, des del 92, allò                  
eren horts, eren camps. Ens imaginem ara la Vila Olímpica i el Parc de la Draga                
horts, camps i alguna indústria? Tu ets post, t’imagines allò que no existís. Era un               
barri nou, quanta gent hi viu, creixement: l’any 92 a Banyoles hi devien viure 13 o 14                 
mil persones, avui som 19. En part la Vila Olímpica ens ajuda, un barri nou que                
creix. El carril bici de l’Estany, ja t’ho he dit, el Club Natació nou, si heu vist aquesta                  
exposició que hi va haver dels 25 anys, veureu que era el Club, i que és el Club, no                   
té res a veure, sense el Parc de la Draga, sense aquelles pistes del costat, no                
existia res d’allò. El passeig, és a dir, tot el carril bici que agafa fins gairebé la porta                  
d’entrada de Casa Nostra, tu que vas al Pere Alsius vas en aquest carril bici, no                
existia, res. No existia el carrer Sardana com és, la plaça de les Rodes, el Mossèn                
Constants, perquè el carril bici és totes les voreres vermelles del Carrer Mossèn             
Constants, no existia. L’avinguda la Farga, Jocs Olímpics, per la sortida. Quan surts             
de la variant, l’avinguda la Farga, això no hi era, res hi era, dos més dos. Per tant,                  
tot això són Jocs Olímpics, per tant, imaginem el llegat dels Jocs Olímpics, doncs és               
tot això. Això és essencial per Banyoles, avui tot el que és Banyoles sense els Jocs                
Olímpics hi hauria moltes coses fetes, però no totes les que hi ha fetes. Perquè va                
ser una inversió en milions de pessetes, no sé si eren 7 mil o 8 mil milions de                  
pessetes, de cop, de cop, van caure aquí. Per tant, la ciutat d’avui, la ciutat tal com                 
la concepcionem avui, en part, en part, no tota, la tenen els Jocs Olímpics.  
 
Pol: Com creu que les competicions de rem van afectar el medi ambient? 
 
Miquel Noguer: No, jo no crec que afectessin el medi ambient. És cert que es va                
haver d’allargar una mica l’Estany de Banyoles. Jo voldria dir una mica el contrari,              
en quin sentit ho dic, la preservació de tot el Parc de la Draga i el voltant de l’Estany,                   
etcètera, molta part ve d’aquí. Sí que es va haver d’ampliar una mica, però al fi i el                  
cap tenim una làmina d’aigua una mica més enllà, la qual està ben restaurada, jo               
crec que no, que la preservació de l’Estany hi és i al contrari, malgrat podem tenir                
alguna figura més de preservació de l’Estany, la preservació actual de l’Estany és             
una preservació no només a nivell català i estatal, sinó en nivell europeu: és espai               
ramsar, Europa 2000… Per tant, té moltes figures de protecció. I les competicions             
de rem són molt netes, jo voldria pensar que mediambientalment no van aportar res              
dolent a la ciutat. Sempre hi ha algú que potser molt més entès que jo podria                
discrepar en alguna cosa, però jo crec que precisament aquest gran pulmó del Parc              
de la Draga.  
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Pol: Com van afectar els Jocs en temes econòmics? 
 
Miquel Noguer: Els temes econòmics són molt relatius. Perquè si els mires a curt              
termini són uns, i si els mires a llarg termini són uns altres. Perquè tota aquesta                
evolució de la ciutat i creixement, inclús urbanístic, perquè no deixa que hi ha un               
component urbanístic important, el naixement de la Vila Olímpica, la consolidació del            
Parc de la Draga com a Parc, els carrers, Avinguda la Farga, la plaça de les Rodes.                 
La Vila Olímpica urbanísticament ha crescut molt, però econòmicament també,          
perquè, en definitiva, va ser el naixement d’un nou espai, d’un nou barri, del barri               
més jove de la ciutat. Però econòmicament, l’obertura de Banyoles en autovia va             
suposar pel desenvolupament de la nostra indústria, no només de Banyoles, tota la             
comarca, importantíssim. I per tant, jo crec que la quantificació a curt termini, podies              
dir… Però una inversió de milers de milions de pessetes arribin de cop a la ciutat, és                 
un component econòmic desbordant, i ningú es podia pensar a Banyoles que            
aquesta milionada de cop per invertir, en tres anys ha d’estar tot fet. Aquest és un                
component molt important. Els propis Jocs? Hi ha una Vila Olímpica, segur que els              
hotels, bars, restaurants, botigues ho van notar, però sobretot quan es nota és post.              
El que et deixa suposa un creixement important. Allò de sortir de Banyoles amb un               
1+1, i “vinga vinga”, a sortir “bumba”, a tenir aquella capacitat, però no només per               
sortir, sinó que també per entrar. Era molt més còmode a la gent que venia a                
Banyoles empalmar l’autovia a l’autopista i Banyoles ser aquest eix viari que ens             
portava a Girona sense passar per cap més indret amb el què això suposava, doncs               
això era realment important, i econòmicament això al llarg d’aquests anys ha anat             
molt bé, i jo crec que ha anat molt bé pel desenvolupament de la nostra indústria, i el                  
nostre comerç, si bé és veritat que el naixement de les grans àrees comercials              
també perjudiquen el comerç de proximitat, i aquests eixos viaris fan que vagis més              
ràpid a aquests centres comercials i això en un moment determinat ha pogut ser una               
mica de “handicap”. Però qualsevol obertura sempre és importantíssima, i no deixa            
que urbanísticament i econòmicament la Vila Olímpica va passar de mans           
públiques, perquè era una Vila Olímpica que es construïa per això, a mans privades,              
perquè fos un barri residencial, tot això econòmicament també aporta, al llarg dels             
anys uns canvis importants, i jo penso que això ha anat bé en aquest sentit. I                
evidentment el creixement demogràfic de la ciutat, Banyoles a partir que acaben els             
Jocs Olímpics i comença a omplir-se la Vila Olímpica de persones que s’hi             
assenten, i no tots banyolins perquè hi ha molta gent que treballava a fora i per això                 
el que et deia, aquesta obertura li era molt més còmode treballar a Barcelona i viure                
a Banyoles.  
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Pol: Com creu que va afectar en relació amb la imatge nacional i internacional              
de Banyoles? 
 
Miquel Noguer: Jo penso que vital, això és molt important. Gran part de             
l’organització de competicions a nivell internacional i a nivell nacional es fan gràcies             
a la projecció dels Jocs. Els Jocs projecten Banyoles al món, i d’aquesta projecció              
Banyoles n’ha sabut fer una cosa: A tu et poden donar una empenteta, si tu aquesta                
empenteta que et donen l’aprofites, és a dir, voles, és a dir, tu dius ara és la meva                  
oportunitat, a la vida faràs moltes coses i triomfaràs. Si et donen una empenteta i fas                
un pas i et tornes a parar i et quedes quiet, no volaràs mai. Banyoles va tenir                 
l’empenta, no empenteta, l’empenta dels Jocs Olímpics, i a més va agafar el fil              
d’aquesta empenta, i encara li dura. Banyoles quantes competicions internacionals i           
esportives d’estatals i catalanes, quantes n’ha fet. I quantes en fa cada any? Fem 52               
competicions esportives a l’any, més enllà de jugar a futbol, a handbol, a bàsquet, a               
rugbi, a tenis, a patinatge, cada setmana, i els que em deixo, que són les               
competicions normals de les lligues, quantes proves a nivell estatal es fan? Moltes.             
Quantes proves a nivells internacionals es fan? Moltes. I el rem i el triatló, moltes               
cada any. I el piragüisme? Moltes. Però tot això ve d’aquesta empenta del 92 que               
Banyoles ha sabut aprofitar i Banyoles s’ha convertit, precisament, per la dimensió i             
el coneixement. I quan vas a alguna Federació Internacional i diuen Banyoles,            
Banyoles ciutat esportiva. També ens han de dir ciutat cultural, però Banyoles            
Olímpica. El segell de ciutat olímpica és un segell molt important anant pel món,              
ciutat olímpica. Bé, fixat que aquest any farà la novena competició internacional de             
triatló seguida, de rem no sé quantes, de piragüisme també. La BTT venen cada              
any. “Lo” més important de Banyoles és que els esportistes venen encantats, si no              
fos això hi haurien competicions que pel seu cost no podríem fer, però quan              
l’esportista vol venir, el que organitza el cost li és més relatiu, perquè aquí “lo”               
important és que l’esportista vol venir, perquè tot té un feeling especial Banyoles i la               
comarca amb l’esportista, i aquest feeling es converteix en què pots fer tot això.              
Però si Banyoles s’hagués quedat quieta, no hagués fet és més, agafes l’empenta             
fas dues passes endavant, estaríem amb totes les infraestructures, però          
esportivament no faríem res més.  
 
Pol: Què creu que s’ha guanyat o s’ha perdut gràcies o per culpa dels Jocs? 
 
Miquel Noguer: Jo crec que per culpa dels Jocs s’ha guanyat molt i s’ha perdut molt                
poc, si és que s’ha perdut alguna cosa.  
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Pol: Creu que l’opinió de la població respecte a els Jocs ha variat amb el               
temps? Si és així, com ha variat? 
 
Miquel Noguer: Sí, estic convençut. No diré cap mentida, jo era alcalde de Mieres,              
treballava a Banyoles i tenia una excel·lent relació de cada dia, però Banyoles va              
viure els Jocs d’inici una mica d’esquenes. I jo crec que no estarem més de dir-ho.                
Inclús ens va costar una cosa que ara ens costa tant poc que són els voluntaris, en                 
aquell moment els voluntaris olímpics no van ser de Banyoles a Banyoles. I és              
veritat que el voluntariat a Banyoles ha funcionat magníficament bé, i tu per l’edat no               
ho hauràs vist. En aquell moment Banyoles vivia més d’esquenes a l’Estany que de              
cares, i avui Banyoles viu més de cares que d’esquenes. Doncs, si Banyoles viu              
molt més de cares a l’Estany abans vivien molt més d’esquenes. Per tant tot el que                
es feia a l’Estany ho vivien d’esquenes. Sí que és veritat que quan va arribar el                
moment, la dimensió de Catalunya i la dimensió de Barcelona i la dimensió dels              
Jocs, viure a Banyoles la gent va fer dir “ep”, això és més important del que ens                 
pensàvem. I el pre-Jocs va portar episodis per no recordar-los més, però sí que és               
cert que la gent vam començar a dir: ostres, això de Barcelona, és una dimensió               
internacional, això de l’oportunitat de Banyoles, quatre carrils a Girona, la gent va             
començar a dir això és important, perquè és una abocada de milions. D’inici             
exportacions, cases derruïdes, horts, a terra el Club Natació, la Vila Olímpica,            
l’arribada de la immigració, la gent que tenia horts enfadada, l’inici era devastador,             
creava un ambient devastador. Clar que tothom es va indemnitzar. Tot eren            
desavantatges. Fins que van començar a veure la carretera, 2+2, el Mossèn            
Constants, el carril bici, jardins, La vila olímpica, la draga, la plaça de les Rodes. I la                 
imatge de Banyoles els dies dels Jocs era una imatge… La tele, les teles              
internacionals. De fet, mira que si en pren consciència tant que hi ha un canvi de xip                 
i la gent de viure d’esquenes a viure de cares com el vivim ara, no per tothom, però                  
era una opinió majoritària.  
 
Pol: Com valoraria la influència dels Jocs a la ciutat?  
 
Miquel Noguer: Això, important, la ciutat creix amb els Jocs, la ciutat es dimensiona              
més, la ciutat incorpora un nou barri, incorpora nous espais verds, nous            
equipaments, els Jocs exerceixen una influència positiva a la ciutat, i sobretot            
relacionat amb l’esport, vinculat també a l’Estany no només com esport, com a             
lleure, com a tret diferencial, i penso que la influència dels jocs encara és palpable,               
probablement Banyoles no seria tant el que és avui no hi hagués hagut aquesta              
influència, no pels Jocs només, sinó per tot el que van portar els Jocs només, sinó                
per tot el que van comportar els Jocs.  
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Pol: Com creu que hauria evolucionat la ciutat sense els Jocs Olímpics? 
 
Miquel Noguer: Això fa de molt mal dir, perquè probablement totes aquestes            
infraestructures que es van fer a la ciutat o al voltant de la ciutat, haurien tardat 25                 
anys a arribar algunes, probablement, alguna o moltes. Si mirem el desdoblament            
d’altres carreteres, n’hi ha que encara no s’han fet, i per tant, aquest avançament el               
vam tenir. Infraestructures de ciutat, jo no sé si haguessin sigut capaços d’expropiar             
tot el Parc de la Draga, el Pavelló evidentment, però no s’hi s'hagués fet el Parc de                 
la Draga, la vila olímpica, segurament era impossible. Segur que hauria tingut una             
evolució diferent, i segur que hauria set molt més llarga. 
 
Pol: Cap a on creu que ha d’avançar la ciutat i sobretot l’estany (parc natural o                
ciutat esportiva, o un punt mig)? 
 
Miquel Noguer: No té res a veure una cosa amb l’altra. Ciutat esportiva ja ho és, i                 
gaire més ciutat esportiva no pot ser. L’Estany és el que és, i a l’Estany jo crec que                  
hi conviu ja molta gent, i que és difícil conviure-hi més, jo crec que ara hi ha un                  
equilibri, i aquest equilibri no es pot trencar. Figura de protecció: He dit que l’espai               
de l’Estany està molt protegit, té moltes figures de protecció, espai Ramsar, té una              
protecció Europa 2000, per tant, jo penso que l’Estany està molt protegit, i els              
banyolins el protegim més. Els banyolins el preservem, això és el més important.             
Llavors, si ha de ser parc natural o un espai protegit, perquè parc natural ha               
d’englobar moltes coses, i hauríem d’anar a l’Alta Garrotxa, perquè l’aigua de            
l’Estany es filtra de l’Alta Garrotxa i baixa, i si ha de ser una figura més petita o més                   
amplia, això ho ha de decidir el Parlament de Catalunya. Nosaltres hem dit sempre,              
crec que tots els grups polítics que estem disposats a si cal tenir una major figura de                 
protecció mirant el que comporta i el que interessa, cap problema des d’aquest punt              
de vista. Per tant, nosaltres estem per protegir l’Estany, ciutat esportiva crec que ho              
som, ser més ciutat esportiva crec que en tot hi ha topalls, però que Banyoles el                
nom de ciutat esportiva el té i a més l’exercim no només des de “lo” públic, sinó des                  
del llegat d’esportistes i de clubs que hi ha a la ciutat. I per tant tenim molta gent a                   
nivell mundial que vol venir a entrenar a Banyoles: Hem tingut, no fa gaire, els               
xinesos en rem, en BTT també, hem tingut xilens en rem, anglesos en rem,              
holandesos en rem, gent de diferents països, en piragua també. Gent d’arreu del             
món ve a Banyoles per les seves bones condicions. El segell de ciutat esportiva no               
ens el traurà ningú, perquè l’exercim i la practiquem, i la preservació la tenim i a més                 
l’exercim i la practiquem, ara, si hem de fer un plus més, estem disposats tots a                
fer-ho, però sempre sabent el que fem i fent el millor per l’Estany.  
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Pol: Com veu el futur del turisme esportiu a la ciutat?  
 
Miquel Noguer: Jo crec que el turisme esportiu, però no només turisme esportiu sinó              
que hi ha esportistes d’alta competició que vénen a entrenar a la ciutat, i no sé si els                  
comptabilitzes a la pregunta. Una cosa és la gent que ve a fer un esport i se’n va, i                   
podríem parlar-ne i dir endavant, però una altra cosa és els que vénen a fer               
entrenaments a nivell internacional. Aquí sí que sempre hem de buscar l’equilibri            
perquè l’Estany no quedi sobresaturat. Si no què passaria si sobresaturéssim           
l’Estany? Que mataríem aquesta destinació esportiva, i el que hem de fer és             
mantenir-la i mantenir-la en bon nivell. No matar-la. Si ha de créixer o ha de               
decréixer? Jo sempre dic que ha d’estar equilibrada. I si som capaços de sempre              
trobar l’equilibri, serem capaços de sempre tenir una ciutat esportiva, amb bona            
predisposició, bona qualitat, en la qual tothom se sentirà a gust. Si la             
sobreexplotem, hi haurà algú que dirà jo no puc venir, perquè si no hi ha espai, si a                  
l’Estany ens creuem, això no pot ser. Per poder-lo mantenir, inclús           
mediambientalment, hem de ser capaços de trobar aquest equilibri. 
 
Pol: Alguna cosa que vulguis destacar? 
 
Miquel Noguer: Aquest fet que va passar fa 27 anys ens ha donat un segell olímpic, i                 
aquest segell olímpic és un segell de qualitat, de molta qualitat a nivell mundial,              
vinculat en el món de l’esport, però els Anells Olímpics no només serveixen en el               
món de l’esport, serveixen per a moltes altres coses només els “aros” olímpics paren              
guerres i porten la pau. En certa manera, aquest segell és molt important.  
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1.3.- Annex C: Transcripció entrevista Albert Comas 
 
TRANSCRIPCIÓ ENTREVISTA ALBERT COMAS 
 
Pol: Per començar, pots presentar-te. Nom, càrrec, professió, anys… 
 
Albert Comas: Bon dia, sóc l’Albert Comas Trayter, president del Club Natació            
Banyoles, tinc aquest càrrec de fa 3 anys, fa un any va haver-hi eleccions una altra                
vegada, i en principi és per 6 anys més.  
 
Pol: Creus que va ser difícil que les proves de rem es fessin a Banyoles? 
 
Albert Comas: Bé, és un tema que desconec una mica, però suposo que va tenir la                
seva dificultat, va haver de participar molta gent, es va haver de fer una mica d’unió                
entre tots i així va ser possible. 
 
Pol: En quins temes creu que van influir els Jocs Olímpics a la ciutat? 
 
Albert Comas: Bé, jo crec que la importància dels Jocs Olímpics és cabdal per la               
ciutat de Banyoles, és importantíssim, jo crec que hi ha un abans i un després dels                
Jocs. Pensa que abans dels Jocs podem dir que, pràcticament, la ciutat vivia             
d’esquenes a l’Estany, des que hi va haver els Jocs Olímpics hi va haver un canvi                
radical, perquè et facis una idea el Club Natació Banyoles, abans dels Jocs estàvem              
a l’ordre de 1000 socis, tres o quatre anys dels Jocs ja arribàvem al 10 mil socis. Per                  
tant, jo crec que va ser importantíssim en l’àmbit esportiu i en l’àmbit sobretot              
d'infraestructures va ser un canvi brutal per a la ciutat i va ser avançar moltíssims               
anys de cop.  
 
Pol: Creus que les competicions i els Jocs van afectar el medi ambient i en               
l’ecosistema de l’Estany? 
 
Albert Comas: Crec que no, quan va haver-hi els Jocs, es va haver de modificar una                
mica l’arribada de l’Estany, crec que va ser, pràcticament, l’única cosa que es va              
tocar de l’Estany. El rem és un esport que porta molt integrat en el seu ADN el medi                  
ambient, per tant, nosaltres no podem pensar a practicar un esport sense tenir cura              
del medi que ens envolta, per tant, si va servir de quelcom, va ser de protegir una                 
mica més l’Estany. 
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Pol: Com creus que ha afectat en la imatge nacional i internacional? 
 
Albert Comas: L’Estany, jo crec, que és considerat un dels tres camps de regates              
del món, ja abans dels Jocs, o sigui que ja era un lloc on moltes seleccions                
nacionals de molts països importants com poden ser anglesos, russos havien vingut            
a fer estades a Banyoles. Pensa que la regata Cambridge-Oxford es va fer aquí.              
Tenim els integrants de Cambridge que fa més de 25 anys que vénen a fer el seu                 
entrenament. Per tant, jo crec que l’Estany ja era considerat un camp de regates de               
primer nivell, abans dels Jocs, amb la influència dels Jocs ara és un no parar               
d’estades de piragua, rem, triatló, de tot tipus d’Esports. 
 
Pol: Em pots explicar com van variar les instal·lacions del Club? 
 
Albert Comas: D’això ja en fa uns quants anys, i jo no ho vaig viure en directe, però                  
pel que recordo, es va enderrocar l’edifici del Club Natació Banyoles, es fer tot              
l’edifici nou, tot aquest edifici on estem ara és construït dels Jocs, i per tant va ser un                  
canvi bestial. Això va venir subvencionat pel “Consejo Superior de Deportes”, que va             
ser el que va fer la inversió més important aquí al Club Natació Banyoles. Va ser un                 
canvi radical, ja t’ho he comentat, de passar de ser 1000 socis, i trampejar com               
podíem, a un creixement brutal. 
 
Pol: Va costar molt fer la pista de regates de l’Estany? 
 
Albert Comas: No, perquè la pista de fet ja existia. Ja s’hi havien fet campionats,               
abans dels Jocs ja s’havien fet campionats del món i proves de nivell per veure com                
funcionava. Aquí sempre tot el tema de les regates ha funcionat molt amb el tema               
de voluntaris, i voluntaris es el cor del Club Natació Banyoles, i es van bolcar amb el                 
tema dels Jocs per fer-ho tot molt més fàcil. 
 
P: Que creus que hauria passat en el Club Natació Banyoles si els Jocs no               
s’haguessin fet? 
 
Albert Comas: Segurament aquest canvi radical que vam experimentar hagués anat           
molt més a poc a poc, hagués estat molt més difícil perquè ja t’he comentat que tota                 
la instal·lació aquesta va anar finançada pel “Consejo Superior de Deportes”, això no             
s’hagués pogut fer, i per tant, el futur del Club hagués estat molt diferent. No sé on                 
estaríem ara, però segur que no estaríem on estem, ara som un Club de referència               
internacional i molt ben valorat a tot arreu, i jo crec que això no s’hagués aconseguit                
sense els Jocs de cap de les maneres. 
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Pol: Què creus que s’ha guanyat o s’ha perdut gràcies o per culpa dels Jocs? 
 
Albert Comas: Em costa molt imaginar que s’hagin perdut a costa dels Jocs, jo diria               
que tot han sigut beneficis. Jo diria que tot han sigut beneficis. Ja t’he comentat               
totes les instal·lacions aquestes que tenim, totes les infraestructures que s’han fet a             
la ciutat de Banyoles, la variant de Banyoles, el desdoblament de Girona. Això no              
s’hagués fet si no hi hagués hagut els Jocs i ara no sé on estaríem, i pràcticament                 
puc dir-te que tot és positiu. 
 
Pol: Com creu que hauria evolucionat la ciutat sense els Jocs? 
 
Albert Comas: És difícil dir això, però crec que l’avanç que vam tenir tant brutal               
hagués anat més a poc a poc, i que en temes d'infraestructures estaríem molt pitjor               
del que estem ara. Jo crec que Banyoles, de cop i volta, es va apropar molt a Girona                  
i a Barcelona amb totes les infraestructures que vam fer, això hagués sigut             
inimaginable, i potser encara estaríem demanant que si la variant que si el             
desdoblament, vés a saber. 
 
Pol: Cap on creu que ha d’avançar la ciutat i sobretot l’Estany: com a parc               
natural, com a ciutat esportiva, un punt mig… 
 
Albert Comas: Jo crec que es pot compaginar perfectament les dues coses.            
Nosaltres, els esports que fem al Club Natació Banyoles són 100 per cent             
responsables amb el medi ambient. Els primers interessants en cuidar l’Estany som            
nosaltres, per tant, jo crec que s’ha de crear alguna figura que sigui compatible amb               
les dues coses. Els esports que fem aquí sigui natació, sigui rem o sigui piragua,               
són totalment responsables. Aquí un dels valors que ensenyem a la mainada que             
puja és a estimar l’Estany, a respectar l’Estany i a cuidar l’Estany. Encara no fa 15                
dies els nois de piragua van fer una activitat que va ser recollir tota la brossa que hi                  
havia al llarg de la vora de l’Estany, que van recollir 8 quilos de brossa, vull dir això                  
no es pot fer si no es té claríssim que nosaltres som els primers interessats a cuidar                 
l’Estany, estimar l'Estany i preservar l’Estany. 
 
Pol: Ens pot explicar com funciona el turisme esportiu que entrena aquí i a              
l’Estany? 
 
Albert Comas: Hauríem de diferenciar dues coses. El que són les seccions del Club,              
que hi han més de 700 esportistes federats que fan esports en les diferents seccions               
que hi ha al Club, i llavors hi ha tota la gent que venen a estades de fora tant sigui,                    
aquests últims anys, arran de l’esclat del triatló, venen molts triatletes, venen també             
molts piragüistes i molts remers, llavors es fan convenis diferents i es fa la pràctica               
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esportiva. Ara aquest any que som any preolímpic, s'incrementaran molt les estades            
sobretot, suposo, de rem, de la gent que vol anar als Jocs ve a entrenar aquí. Com                 
t’he comentat, l’Estany de Banyoles és considerada una de les tres millors pistes del              
món. 
 
Pol: Quines són les principals seleccions o equips que vénen a fer estades             
aquí? 
 
Albert Comas: Bé, tenim gent de tot arreu, com t’he comentat abans, Cambridge, la              
Universitat de Cambridge, fa més de 25 anys que ve el mes de gener a fer l’estada                 
aquí. Ara en aquests darrers temps hem tingut la selecció xinesa, aquests dos             
darrers anys, que han vingut més de 100 esportistes que han vingut a fer estades               
aquí a Banyoles, recordo medallistes olímpics dels Jocs de Rio, irlandesos que            
havien vingut a fer estades aquí abans d’allò. La Lisa Carrinton, que no sé quantes               
medalles d’or té en diferents Jocs Olímpics, havia vingut també a preparar-se en             
piragua, també abans dels Jocs, vull dir, el ventall és moltíssim. En triatló tenim              
constantment el Mario Mola, i la seva parella la Carol Routier i el seu grup entrenant                
aquí a Banyoles, en Jan Frodeno que podríem dir que és el millor triatleta de llarga                
distància del món està tot sovint aquí entretant. Molta varietat hi ha. 
 
Pol: Com veu el futur del turisme esportiu a la ciutat? 
 
Albert Comas: Una idea és anar-ho estabilitzant una mica, jo crec que hem arribat a               
un punt important, crec que el benefici de la ciutat també és important, pensa que a                
nivell de tot el que fa referència a comerç, restauració, hotels, doncs se'n beneficia              
moltíssim, per tant, ens interessa que vinguin. El tipus d’esportista que ve, jo crec              
que ens interessa molt perquè és un esportista que respecta moltíssim el medi             
ambient, estima molt el medi ambient, i que al final acaben sent banyolins més que               
vénen a entrenar aquí, per tant, tampoc podem dir que haguem d’incrementar molt             
perquè l’espai és el que és, i tampoc dona per molt més, però jo crec que al nivell                  
que hem arribat ara és correcte, està bé, i permet preservar bé tot plegat. 
 
Pol: Quines competicions s’han celebrat? 
 
Albert Comas: S’han fet campionats del món de rem, s’havia fet la copa de la               
joventut de rem, també s’ha fet campionat del món de marató de piragüisme que va               
ser també molt important, cada any fem tres o quatre campionats d’Espanya, tant             
sigui rem, piragua, com aigües obertes aquests darrers anys. En triatló, en aquests             
darrers anys, també s’han fet campionats del món, moltíssims. Jo crec que l’activitat             
esportiva és molt important a Banyoles. 
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1.4.- Annex D: Transcripció entrevista Miquel Aguirre 
 
TRANSCRIPCIÓ ENTREVISTA MIQUEL AGUIRRE 
 
Pol: Per començar pots presentar-te un moment, nom, càrrec… 
 
Miquel Aguirre: Em dic Miquel Aguirre Oliveras, i sóc el tècnic d’acció social de              
l’Ajuntament de Banyoles. 
 
Pol: Per començar, com recorda els Jocs? 
 
Miquel Aguirre: Doncs, amb una certa sensació d'estranyesa, perquè llavors estava           
a Banyoles, a la ciutat, aquí a l’Ajuntament i als carrers principals, no hi passava               
gaire res, no es notava l’existència d’un moviment olímpic i veiem, a l’hora             
d’esmorzar, recordo que veiem les proves de rem per la tele del bar Voltes. Dic, el                
tema de l'estranyesa ve de què veies les imatges, que passaven a la teva ciutat, de                
les proves olímpiques, i a tu et donava la sensació que allò estava passant a molts                
quilòmetres perquè no notaves cap efecte, almenys al centre de la ciutat, o molt              
pocs efectes. 
 
Pol: Creus que va ser difícil que els Jocs es fessin a la ciutat? 
 
Miquel Aguirre: Em consta que sí, que va ser complicat, més que res perquè el               
centralisme de Barcelona estira molt, i la seu de Barcelona de les olimpíades volia              
tenir totes les proves el màxim de la vora possible. I em consta que va haver-hi un                 
intent perquè les proves de rem es fessin a l’àrea metropolitana de Barcelona, això              
va exigir molta feina de diplomàcia, diplomàcia de gent influent d’aquí Banyoles que             
es va moure molt bé per despatxos, amb trucades, amunt i avall, insistint, influint, i jo                
crec que hi ha dues persones que són essencials en aquest joc, el joc de la                
diplomàcia i el joc d'aconseguir que els Jocs vinguessin cap a Banyoles, que són en               
Miquel Callís, perquè en Miquel Callís tenia molts de contactes amb el món esportiu              
a nivell de la Generalitat de Catalunya i tenia molts de contactes amb el President               
de la Generalitat de Catalunya, i en Dick Piper, que en Dick Piper era una persona                
que tenia una molt bona entrada al Comitè Olímpic Internacional, el món de Suïssa,              
i que per tant, també ell, discretament, al costat d’en Callís van ser persones que               
van ser artífex de que s’aconseguís una cosa que, jo crec que d’entrada, era difícil.               
Que Banyoles, estant a 100 quilòmetres de Barcelona, i siguent un municipi petit,             
aconseguís la subseu olímpica de rem a les Olimpíades de Barcelona. 
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Pol: En quins temes creus que van influir els Jocs Olímpics a la ciutat? 
 
Miquel Aguirre: Bàsicament, jo crec, que en les comunicacions i l’urbanisme,           
endreça urbanística de la ciutat. 
 
Pol: Com creus que van afectar en temes urbanístics? 
 
Miquel Aguirre: D’entrada que es va endreçar tot el tema de l’Estany, en el sentit               
que es va crear un parc que encara ara és un pulmó de la ciutat, que és el Parc de                    
la Draga, que fa una transició amable entre l’Estany, que és un bé natural de               
primera magnitud, i la zona urbanitzada. El Parc de la Draga fa aquesta transició i               
hem guanyat un parc de primera magnitud. Llavors, pel tema de viabilitat, hi ha dos               
carrers que es van endreçar que són estratègics, que són el Sardana, el carrer de la                
Sardana, i el carrer Mossèn Constants, dos carrers que desguassen molt de trànsit             
a la ciutat. I llavors la creació de la Vila Olímpica, evidentment, es va crear un barri                 
del no res, un barri que és una quadrícula, que està molt ben pensat a nivell                
urbanístic, i que va ajudar a urbanitzar una part important de la ciutat, que llavors hi                
havia tota una sèrie de naus industrials en una zona que no tocava. Tocava portar el                
tema indústria a altres zones de la ciutat, però no a la vora de l’Estany. 
 
Pol: Com creu que els Jocs van afectar a la connexió amb Girona i Barcelona? 
 
Miquel Aguirre: Ens va apropar, ens va apropar a aquestes dues grans àrees             
urbanes. Amb Girona, si vols tu, aquest apropament potser no és tan bo, perquè              
hem estat quasi absorbits per l’àrea metropolitana de Girona, hem quedat a 10             
minuts, i això crea una relació més de dependència, però vaja, en definitiva, les              
connexions d’aquestes dues àrees són molt interessants, perquè situen a Banyoles           
en un punt logístic molt bo.  
 
Pol: Com creu que les competicions de rem van afectar el medi ambient? 
 
Miquel Aguirre: Les competicions en si, jo crec que no tenen impacte en el medi               
ambient. El rem és un esport que és molt sostenible i que no té gens d’afectació.                
Llavors el que és el canal de rem, també es va fer amb molt de respecte a el medi                   
ambient de l’Estany de Banyoles, i no té una afectació negativa. El que sí que jo                
considero, a la llarga, la sobrecàrrega de competicions esportives a la ciutat,            
derivada d’aquest posicionament en el mapa de Banyoles, doncs si no tenim cura, si              
no ho sabem fer amb un cert equilibri, pot tenir una afectació negativa, perquè              
l’Estany no deixa de ser una peça natural, un bé natural, i com a bé natural, és molt i                   
molt fràgil, i que no tot es pot fer a l’Estany, ni hi caben tots els cotxes que hi                   
vulguem posar, ni vol excessives aglomeracions de gent, i això és l’efecte que             
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considero negatiu de cares al futur més que de l’impacte en si de l’esport, del rem,                
que no en té.  
 
Pol: Els Jocs com van afectar en temes econòmics? 
 
Miquel Aguirre: Jo crec que van afectar poc, perquè si havien de ser un revulsiu d’un                
nou sector econòmic com és el turisme, jo considero que no ho van ser. És a dir,                 
Banyoles encara a hores d’ara, té un pes preponderant el que és la indústria i el                
sector serveis liderat pel comerç. El turisme, a hores d’ara després de tots aquests              
anys de l’impacte olímpic és un sector que és molt reduït a la ciutat, tant en el que                  
és el nivell de facturació com en llocs de treball, i en el futur veig que pot anar en la                    
mateixa direcció.  
 
P: Com creus que va afectar en relació a la imatge nacional i internacional de               
la ciutat? 
 
Miquel Aguirre: En part va servir per fer sortir Banyoles al mapa. Banyoles és una               
ciutat petita, que tot i que té potencial cultural i té molta rellevància en determinats               
aspectes com l'industrial, no deixa de tenir la magnitud que té com a ciutat, i al mig                 
del mapa és una petita taca. Els jocs li van donar una certa projecció, li van donar                 
una certa projecció i jo crec que de cares al futur, li han donat uns potencials per                 
seguir projectant-se, és a dir, les bones connexions, la mateixa endreça de la ciutat,              
tot el que hem guanyat via urbanisme, via medi ambient gràcies els Jocs, això lphan               
ajudat també, a situar-se al futur, no només l’aparició al llarg de 15 dies durant els                
Jocs Olímpics. Jo crec que tot aquest rèdit, tot aquest llegat, ben gestionat amb el               
temps ens han donat aquest posicionament. 
 
Pol: Que creus que s’ha guanyat o perdut gràcies o per culpa dels Jocs? 
 
Miquel Aguirre: Jo penso que perdut, no s’ha perdut gaire res, no considero que els               
Jocs vistos en perspectiva haguem perdut gaire cosa. Possiblement, i més en el             
sentit comercial, ens ha acostat tant a Girona que hem perdut una certa autonomia              
comercial. En el sentit que abans el comerç vivia d’una ciutat, i ara el comerç ha de                 
competir amb el gran potencial comercial de Girona, abans això no es produïa,             
abans el comerciant d’aquí no havia de competir amb el comerciant de Girona. Ara              
això s’està produint gràcies o per culpa d'aquestes comunicacions que són molt            
properes, però si no hagués set això, el comerç banyolí hagués hagut de lluitar amb               
el comerç de Figueres, perquè Figueres també s’ha desplegat a nivell comercial,            
amb les àrees comercials de la Roca del Vallès o de la Jonquera o amb el comerç                 
online s’hagués hagut d’enfrontar a la realitat, que és una realitat cada vegada d’un              
mercat més competitiu, més canviant, en què el comerciant ha d’estar al dia i ha de                
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posicionar els seus productes de forma molt intel·ligent, per sobresortir, o per            
sobreviure.  
 
Pol: Creus que l’opinió de la població ha variat al llarg del temps? 
 
Miquel Aguirre: Sí, jo diria que ha fluctuat al llarg del temps. En el sentit que potser,                 
quan es va declarar Banyoles subseu olímpica es van generar, d’entrada, unes            
grans expectatives, de determinats sectors que Banyoles seríem això, que Banyoles           
seríem allò, potser quan es van anar acostant els Jocs i van passar aquella              
quinzena de dies tothom va veure que no hi havia gaires efectes immediats, però sí               
que amb el temps quan les coses s’han anat posant a lloc, jo crec que la gent té una                   
valoració positiva o molt positiva del que hem guanyat amb els Jocs, perquè el que               
sí que jo veig, a diferència d’altres ciutats on hi ha hagut esdeveniments posem el               
cas de Tarragona, amb els Jocs del Mediterrani, la ciutat ha invertit molt en funció               
dels Jocs, i, en canvi, n’ha tret pocs rèdits ciutadans, en canvi, aquí ha hagut               
d’invertir molt poc en el qual és l’equipament esportiu en si, és a dir, la pista de rem                  
va ser relativament barata, i les grades van ser bastant barates, en canvi Banyoles              
va treure'n un rèdit molt important. 
 
I els Jocs en aquest sentit han set el gran benefici de la ciutat, és a dir, tot aquest                   
llegat, totes aquestes coses que ens han quedat, tota aquesta ciutat que ha canviat,              
que ha canviat d’una forma respectuosa i lluny d'aquella amenaça que alguns deien             
que podria afectar molt a l’Estany, tot això doncs ha passat de forma molt més               
positiva del que ens imàginavem. 
 
Pol: Que hauria fet diferent? 
 
Miquel Aguirre: Hi ha una cosa que per a mi és molt negativa del que va passar,                 
però que no pot ser atribuïble a la ciutat ni als responsables olímpics. La cosa               
negativa va ser que setmanes abans dels Jocs es va fer una operació de neteja               
contra l’independentisme, perquè l'independentisme es veia com el sector més          
contrari als Jocs, i llavors tres banyolins van ser detinguts, van ser portats a Madrid,               
aplicats la llei antiterrorista, i a hores d’ara encara ningú ens ha sabut dir a què va                 
venir aquella cosa, perquè no hi havia càrrecs contra ells. Sí que va ser una               
operació de neteja que va portar molt de malestar a la ciutat, va posicionar molta               
gent en contra dels Jocs sense que els Jocs haguessin tingut una culpa directa, i va                
ser negatiu, altament negatiu, veure com la Flama Olímpica, que és un símbol de la               
pau i de la concòrdia entre els pobles, va arribar acompanyada de les tanquetes de               
la Guàrdia Civil, i això és una cosa que molts que van viure aquest moment doncs                
no ho oblidaran i, que per tant, és la nota més discordant i negativa, i insisteixo, que                 
no és culpa estrictament de l’Ajuntament, perquè l’Ajuntament no va portar la            
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Guàrdia Civil ni va detenir a ningú, ni és culpa de la Generalitat, ni és culpa del                 
Comitè Olímpic Internacional. 
 
Pol: Com creu que hauria evolucionat la ciutat sense els Jocs? 
 
Miquel Aguirre: És difícil posar-se a fer valoracions que no deixa de ser un risc               
perquè estàs fent ciència-ficció. Jo crec que viuríem en una ciutat més petita, més              
tancada en si mateixa, una ciutat que encara tindria sobre la taula moltes             
assignatures pendents, com és la relació amb l’Estany, com és molt del seu trànsit              
intern, molt de la seva endreça urbanística, jo crec que això no s’hagués resolt              
fàcilment, entre altres coses perquè la injecció econòmica que van suposar els Jocs             
via administració de l’Estat, via Generalitat de Catalunya i Diputació de Girona, i això              
és com l’autovia de Banyoles a Girona, això no te la fan així com així. Ja veiem                 
l’autovía de l’Estat que és la Nacional II desdoblada, que es fa quilòmetre a              
quilòmetre des de fa 30 anys, i encara porten set o vuit quilòmetres fets en 30 anys,                 
nosaltres vam aconseguir 15 en un any.  
 
Pol: Cap on creu que ha d’avançar la ciutat i l’Estany. 
 
Miquel Aguirre: Jo crec, és una opinió personal, com totes les altes, jo crec que el                
futur de l’Estany passa per millorar el respecte i la protecció d’aquest mateix estany,              
i això es garantirà amb un parc natural que inclogui no només l’Estany sinó que               
també tota la seva àrea d’influència, que és d’allà on és nodreix l’Estany. I el parc                
natural, jo he vist constituir-se parcs naturals en zones de molt menys interès             
ecològic i molt menys riquesa mediambiental i jo crec que és la gran assignatura              
que té Banyoles, i jo penso que el parc natural pot ser una oportunitat per desplegar                
turisme verd, turisme molt respectuós, i equilibrar aquesta balança amb el turisme            
esportiu, que no necessàriament ha d’anar en contra del parc natural, hi pot             
conviure perfectament, però que sí que el parc natural, per mi, és la peça clau del                
futur de la ciutat, que a més a més, moltes vegades ho hem dit, jo crec que                 
l’arribada de l’Estany no es pot produir amb un cotxe i aparcar allà davant de               
l’Estany, l’arribada a l’Estany ha de ser una experiència i ha de ser una transició, i la                 
gent ha de saber valorar el que té. Si un tio va amb cotxe per tot l’Estany, no valora                   
allò com un parc natural, valora com l’estany del Retiro o com el Parc de la                
Ciutadella, però no com un parc natural. A un parc natural has d’anar-hi, i hi ha                
d’haver un moment que tu hi arribes i tu descobreixes aquella meravella. Jo crec              
que el futur passa per anar arraconant els cotxes, si les grans ciutats cada vegada               
més estan posant traves a l’automòbil perquè no deixa de ser un incordi pels              
vianants i és un problema de canvi climàtic i és un problema de pol·lució i per tant de                  
salut, si fem això en el barri vell d’una ciutat, encara més hem de fer-ho amb una                 
joia natural que nosaltres tenim com a una cosa única és un tresor que els banyolins                
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tenim, que hem rebut dels nostres avantpassats i que hem de procurar deixar als              
nostres fills de la mateixa manera que el vam rebre, o millor si pot ser.  
 
Pol: Com veus el futur del turisme esportiu a la ciutat? 
 
Miquel Aguirre: Jo el veig bé, en funció que l’Estany estigui bé. Si l’Estany es va                
degradant, per la pressió que tots plegats li exercim, perquè els banyolins n’anem             
perdent cura, perquè no el veiem com una joia natural sinó que el veiem com a un                 
simple parc urbà, l’Estany s’anirà degradant i llavors el turisme esportiu a la llarga en               
rebrà les conseqüències, perquè ningú va a entrenar rem en zones degradades,            
això està clar. I jo crec que el valor afegit que tenim és que ens pugui venir gent a                   
fer competicions esportives o entrenaments esportius, o fer senzillament pràctica          
esportiva en un entorn agradable, sa, net, que protegeix la seva fragilitat i un entorn               
que diu alguna cosa més que un simple parc urbà.  
 
Pol: Hi ha alguna cosa que vulguis destacar? 
 
Miquel Aguirre: Jo, potser m’equivoco, però jo sempre veig de cares al futur, el              
turisme com una activitat molt secundària de la nostra economia. I és bo que sigui               
així, perquè el turisme crea unes dependències molt problemàtiques, i crea també            
una economia que és molt desigual. És a dir, si tu tens indústria, tu tindràs per regla                 
general, llocs de treball qualificats. Tindràs una estructura tècnica o una estructura            
directiva, per tant, també qualificada. I això es nota a Banyoles. A Banyoles es              
veuen totes aquestes cases, es veuen pisos de qualitat, i qui hi ha darrere d'aquests               
pisos i aquestes cases? Doncs directius, tècnics de les empreses, hi ha treballadors             
qualificats, hi ha encarregats, hi ha tota una classe social que ha generat la              
indústria. Perquè la indústria genera llocs de treball qualificats, força ben remunerats            
i, a més a més, llocs de treball que duren tot l’any i la indústria es regenera                 
contínuament. Quan tens indústria, de seguida a la ciutat et surten nois que volen              
ser enginyers, perquè potser el seu pare era pèrit d’una empresa, perquè potser era              
encarregat d’una empresa, és a dir, ha viscut la cultura industrial com una cosa molt               
propera. El sector turístic que crea? Cambrers, crea gent amb una temporalitat molt             
alta, crea llocs de treball que crea la indústria o altres determinats sectors de              
serveis. Barcelona quan ha començat a dependre del turisme, és quan ha anat més              
malament, turisme i construcció, malament quan una ciutat viu d’això, és el que             
passa a les zones costaneres del nostre litoral gironí. A l’hivern tot aquell sector de               
la costa que fa temporada amb el turisme s’en va a l’atur, i això no crea gaire                 
riquesa. En canvi, sectors industrials o que viuen de la indústria com Olot, com un               
Banyoles, com un Riudellots, com un Fornells tu hi vas i veus una altra estructura de                
ciutat, per què? Perquè allà hi ha l’economia de la indústria.  
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1.5.- Annex E: Autorització de drets d’imatge 
 

 
AUTORITZACIÓ PER LA PUBLICACIÓ D’IMATGES 

 
Amb la inclusió de les noves tecnologies dins de les comunicacions, publicacions i accions              

diverses que pot realitzar Pol Pagès Mulero i la possibilitat que en aquestes puguin              

aparèixer les dades personals i/o imatges que ha proporcionat a la nostra empresa dins              

del vincle laboral existent. 

 

I com que el dret a la pròpia imatge està reconegut a l'article 18 de la Constitució i regulat                   

per la Llei 1/1982, de 5 de maig, sobre el dret a l'honor, a la intimitat personal i familiar i                    

la pròpia imatge i el Reglament (UE) 2016/679 del Parlament Europeu i del Consell, de               

27 d'abril de 2016, relatiu a la protecció de les persones físiques pel que fa al tractament                 

de dades personals i la lliure circulació d'aquestes dades, 

 

Pol Pagès Mulero demana el seu consentiment per poder publicar les dades personals que              

ens ha facilitat o imatges i contingut audiovisual en les quals apareguin individualment o              

en grup que amb caràcter comercial i/o didàctic es puguin realitzar. 

 

 

En / Na ______________________________________________ amb DNI      

________________ autoritzo Pol Pagès Mulero a un ús comercial i/o didàctic de les             

meves dades personals facilitades dins de la relació laboral i per poder ser publicats en: 

·  La pàgina web i perfils en xarxes socials. 

·  Filmacions destinades a difusió comercial i/o didàctica. 

· Fotografies per a revistes o publicacions d'àmbit relacionat amb el Treball de Recerca de               

Batxillerat. 

 

 
 
 
Lloc ______________________, a ______  de __________ de 20____ 
 
Firmat:  
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1.7.- Annex F: Guió del documental 
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ROSER 

 

A vegades hem de tornar enrere per entendre perquè avui som           

com som i vivim on vivim. Allò que va passar fa 27 anys va              

deixar la seva empremta inesborrable, i ha creat una estela          

que perviu vivament avui en dia.  

La ciutat de Banyoles tindria un altre perfil i no seria el            

que és ara, si Joan Antoni Samaranch no hagués pronunciat          

aquestes paraules el dia 17 d’octubre de l’any 1986.  

Vídeo nominació Barcelona seu olímpica 

 

Amb aquestes imatges es donà el tret de sortida a la XXVa            

Olimpíada de l’era Moderna amb seu a Barcelona, però amb          

diferents subseus al llarg de tot el territori català i en           

algunes localitats de l’estat espanyol. Badalona,      

L’Hospitalet, Castelldefels, La Seu d’Urgell, i moltes més, i         

entre elles, Banyoles. La ciutat de l’Estany.  

Vídeo flama olímpica encesa 

 

Banyoles va patir un conjunt de canvis urbanístics,        

d’infraestructures, canvis culturals, esportius que van anar       

des de la creació d’un nou barri a unes noves instal·lacions           

esportives, i la majoria d’aquests canvis no s'haguessin        

produït encara per la gran despesa econòmica que van suposar. 

 

 

ALBERT COMAS 

 

Bé, jo crec que la importància dels Jocs Olímpics és cabdal           

per la ciutat de Banyoles, és importantíssim, jo crec que hi           

ha un abans i un després dels Jocs. Pensa que abans dels Jocs             

podem dir que, pràcticament, la ciutat vivia d’esquenes a         

l’Estany, des que hi va haver els Jocs Olímpics hi va haver un             

canvi radical, perquè et facis una idea el Club Natació          

Banyoles, abans dels Jocs estàvem a l’ordre de 1000 socis,          

tres o quatre anys dels Jocs ja arribàvem al 10 mil socis. Per             

tant, jo crec que va ser importantíssim en l’àmbit esportiu i           

en l’àmbit sobretot d'infraestructures va ser un canvi brutal         

per a la ciutat i va ser avançar moltíssims anys de cop.  
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JOAN SOLANA 

 

Això és molt llarg d’explicar, perquè a veure, quan vam          

pensar-hi, al 85, vam dir: no volem les proves dels Jocs           

Olímpics a Banyoles si no hi ha allò, que et deia abans, de la              

transformació urbanística i de la connexió de la ciutat amb          

l’exterior. Aleshores, tot el que et diré, no té res a veure            

amb els Jocs, no té res a veure amb les proves, la més             

important és el desdoblament, perquè la variant ja la         

tindríem, però el desdoblament de l’autovia C-66 és una obra          

que s’havia de fer des de Palamós a Besalú, i a hores d’ara,             

encara hi ha trams, de Palamós a Besalú, que no estan           

desdoblats. Això va costar aproximadament 7 mil milions de         

pessetes, sempre parlem de pessetes perquè clar, no euros, 7          

milions de pessetes que les va pagar totes la Generalitat.          

Segona obra molt i molt important. 

 

Vam fer la Vila Olímpica, la Vila Olímpica va costar,          

aproximadament 4 mil milions de pessetes, la Vila Olímpica,         

per a mi, és el gran model de com es poden fer ben fetes les               

coses si col·laboren les diferents administracions. Això va        

ser una promoció pública, per tant, ningú hi va especular, no           

hi va haver cap desviació de diners. La qualitat és una           

qualitat estàndard, no és una qualitat extraordinària, però és         

una qualitat estàndard, urbanísticament la Vila Olímpica és        

magnífica, però el més important d’això és que vam crear un           

barri obert. El fet de fer la Vila olímpica aquí va comportar            

que tinguéssim el Parc de la Draga, sense Vila Olímpica i Parc            

de la Draga, no hauríem tingut pavelló, perquè el pavelló          

també el vam fer en aquell moment, sense Vila Olímpica no           

hauríem tingut biblioteca. Sense Vila Olímpica no tindríem        

CAP, perquè el CAP no tenia espai on ubicar-se. 

 

 

ROSER 

 

A més d’aquestes noves carreteres que van buidar els carrers          

interns de la ciutat, alhora que millorava la imatge d’aquests          

carrers, ja que els camions i tots els vehicles pesants          

passaven pels afores, reduint el trànsit i sense embrutar les          

 
_________________________________________________________________________ 

           105 



 

Banyoles, un reflex dels Jocs Olímpics 

 

façanes de les cases; i aquest nou barri tan emblemàtic amb el            

gran pulmó verd de Banyoles que és el Parc de la Draga, es va              

decidir renovar les instal·lacions del Club Natació Banyoles,        

ja que tenia aluminosi, i s’havia de triar a terra.  

 

 

JOAN SOLANA 

 

Vam decidir que els Jocs Olímpics havien de servir per fer un            

Club Natació nou, perquè se n’anava a terra. Nosaltres vam fer           

un club nou que va costar 500 i escaig milions de pessetes, i             

Banyoles, d’aquests 500 milions només va pagar el projecte,         

que em penso que va costar 17 milions, 480 milions van venir            

de Barcelona i Madrid.  

 

 

ALBET COMAS 

 

Pel que recordo, es va enderrocar l’edifici del Club Natació          

Banyoles, es fer tot l’edifici nou, tot aquest edifici on          

estem ara és construït dels Jocs, i per tant va ser un canvi             

bestial”. Això va venir subvencionat pel “Consejo Superior de         

Deportes, que va ser el que va fer la inversió més important            

aquí al Club Natació Banyoles. Abans dels Jocs estàvem a          

l’ordre de 1000 socis, tres o quatre anys dels Jocs ja           

arribàvem al 10 mil socis.  

 

 

JOAN SOLANA 

 

Anem a buscar un altre bloc, que és el bloc Estany. Vam dir             

doncs bé, convertim les obres del camp de regates, en un           

projecte de restauració ecològica radical, i el vam fer. En          

comptes de fer un camp de regates, vam fer una restauració           

ecològica radical de l’Estany que va comportar traslladar la         

carretera, de tal manera que, després dels Jocs, mai no hem           

tingut l’aigua de l’Estany en perill. 

 

 

 

MIQUEL AGUIRRE 
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Llavors, pel tema de viabilitat, hi ha dos carrers que es van            

endreçar que són estratègics, que són el Sardana, el carrer de           

la Sardana, i el carrer Mossèn Constants, dos carrers que          

desguassen molt de trànsit a la ciutat. I llavors la creació           

de la Vila Olímpica, evidentment, es va crear un barri del no            

res, un barri que és una quadrícula, que està molt ben pensat            

a nivell urbanístic, i que va ajudar a urbanitzar una part           

important de la ciutat, que llavors hi havia tota una sèrie de            

naus industrials en una zona que no tocava. Tocava portar el           

tema indústria a altres zones de la ciutat, però no a la vora             

de l’Estany. 

 

 

ROSER 

 

A més de tots aquests canvis tan importants per a la ciutat            

que és avui en dia, i tan presents a la vida tant dels             

banyolins, Banyoles va ser pioner a l’hora d'instal·lar        

carrils de bicicletes per a la ciutadania, que van donar un           

nou punt de vista a l’Estany, i va ajudar a fer circular les             

bicicletes en espais diferents que els vianants. 

 

 

JOAN SOLANA 

 

Fem el front d’Estany. És a dir, què vol dir el front            

d’Estany? Estem parlant de l’entrega de la ciutat de l’Estany,          

vol dir el passeig que es va urbanitzar de tal manera que ens             

vam, podem dir-ho amb aquestes paraules, amb una mica de          

“pedanteria” quasi, ens vam inventar el carril bici, és a dir,           

els carrils bici que després s’han fet, es van fer després de            

veure quin vam fer a Banyoles. I el carril bici ens permet de             

separar la part peatonal i la part de cotxes, i jo penso que             

el front d’Estany va guanyar enormement, però sobretot,        

sobretot allò que va il·lusionar a la gent, inclús vam tenir           

el que podríem dir baralles entre uns i altres va ser el            

carril bici, perquè al carril bici hi passaven bicicletes i          

gent també a peu perquè donava una perspectiva que mai no           

havien vist.  
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ROSER 

 

Segurament una de les grans mancances dels canvis olímpics va          

ser que econòmicament no es va notar un gran canvi més enllà            

de transports, hotels i botigues al llarg de la setmana que es            

van celebrar les proves de rem a la ciutat. Però la projecció            

de Banyoles a l’exterior va beneficiar a la indústria         

banyolina en els anys posteriors. 

 

 

MIQUEL NOGUER 

 

Els temes econòmics són molt relatius. Perquè si els mires a           

curt termini són uns, i si els mires a llarg termini són uns             

altres. Però econòmicament, l’obertura de Banyoles en autovia        

va suposar pel desenvolupament de la nostra indústria, no         

només de Banyoles, tota la comarca, importantíssim. I per         

tant, jo crec que la quantificació a curt termini, podies dir…           

Però una inversió de milers de milions de pessetes arribin de           

cop a la ciutat, és un component econòmic desbordant, i ningú           

es podia pensar a Banyoles que aquesta milionada de cop per           

invertir, en tres anys ha d’estar tot fet. Aquest és un           

component molt important. Els propis Jocs? Hi ha una Vila          

Olímpica, segur que els hotels, bars, restaurants, botigues ho         

van notar, però sobretot quan es nota és post. El que et deixa             

suposa un creixement important. Allò de sortir de Banyoles amb          

un 1+1, i “vinga vinga”, a sortir “bumba”, a tenir aquella           

capacitat, però no només per sortir, sinó que també per          

entrar. Era molt més còmode a la gent que venia a Banyoles            

empalmar l’autovia a l’autopista i Banyoles ser aquest eix         

viari que ens portava a Girona sense passar per cap més indret            

amb el que això suposava, doncs això era realment important, i           

econòmicament això al llarg d’aquests anys ha anat molt bé, i           

jo crec que ha anat molt bé pel desenvolupament de la nostra            

indústria, i el nostre comerç, si bé és veritat que el           

naixement de les grans àrees comercials també perjudiquen el         

comerç de proximitat, i aquests eixos viaris fan que vagis més           

ràpid a aquests centres comercials i això en un moment          

determinat ha pogut ser una mica de “handicap”. Però qualsevol          

obertura sempre és importantíssima, i no deixa que        
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urbanísticament i econòmicament la Vila Olímpica va passar de         

mans públiques, perquè era una Vila Olímpica que es construïa          

per això, a mans privades, perquè fos un barri residencial,          

tot això econòmicament també aporta, al llarg dels anys uns          

canvis importants, i jo penso que això ha anat bé en aquest            

sentit. I evidentment el creixement demogràfic de la ciutat,         

Banyoles a partir que acaben els Jocs Olímpics i comença a           

omplir-se la Vila Olímpica de persones que s’hi assenten, i no           

tots banyolins perquè hi ha molta gent que treballava a fora i            

per això el que et deia, aquesta obertura li era molt més            

còmode treballar a Barcelona i viure a Banyoles.  

 

 

ROSER 

 

Durant el període de preparació dels Jocs, molta gent es          

preguntava si la celebració de les proves a l’entorn de          

l’Estany suposaria uns efectes negatius en el medi ambient         

d’aquest, però després de realitzar uns estudis des de         

l’Ajuntament i l’LIMNOS, es va concloure que no es         

maltractaria l’espai natural de l'Estany. 

 

 

JOAN SOLANA 

 

Tant era així que inclús, tant era la sinceritat nostra de           

voler fer unes obres que afavorissin l’Estany, que en una          

conferència Pasqual Maragall va dir que només no es farien els           

Jocs a Banyoles si representessin un perill ecològic per         

l’Estany. Ara bé, sí que hi va haver algunes protestes          

individuals, que van dissoldre's, perquè el conjunt del món         

ecologista estava al nostre costat que van ser protestes         

d’algunes persones que si que van dir que aquestes obres          

serien catastròfiques per l’Estany de Banyoles. Clar, quan van         

dir que les obres serien catastròfiques per l’Estany de         

Banyoles, la meva pregunta va ser: Quines obres? I la seva           

resposta va ser: No ho sabem. Per tant, primer mireu els           

projectes i després veureu si són bons o no són bons. De fet,             

nosaltres vam publicar un llibre que es deia “Banyoles a          

l’ombra dels Jocs Olímpics” allà on explicàvem el projecte, i          

precisament, el llibre se’n deia “Banyoles a l’ombra” per dir:          
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només volem els Jocs si els Jocs serveixen per a la           

restauració de l’Estany, serveixen per allò que hem comentat         

fins aquest moment. 

 

 

ALBERT COMAS 

 

El rem és un esport que porta molt integrat en el seu ADN el              

medi ambient, per tant, nosaltres no podem pensar a practicar          

un esport sense tenir cura del medi que ens envolta, per tant,            

si va servir de quelcom va ser de protegir una mica més            

l’Estany. 

 

 

MIQUEL AGUIRRE 

 

El que sí que jo considero, a la llarga, la sobrecàrrega de            

competicions esportives a la ciutat, derivada d’aquest       

posicionament en el mapa de Banyoles, doncs si no tenim cura,           

si no ho sabem fer amb un cert equilibri, pot tenir una            

afectació negativa, perquè l’Estany no deixa de ser una peça          

natural, un bé natural, i com a bé natural, és molt i molt             

fràgil, i que no tot es pot fer a l’Estany, ni hi caben tots              

els cotxes que hi vulguem posar, ni vol excessives         

aglomeracions de gent, i això és l’efecte que considero         

negatiu de cares al futur més que de l’impacte en si de            

l’esport, del rem, que no en té.  

 
 

ROSER 

 

També una de les branques d’aquesta estela que encara perdura          

va ser el posicionament nacional i internacional de Banyoles.         

A part de totes les millores que es van fer a la ciutat, es va               

aconseguir fer sortir la nostra ciutat als mapes. Durant una          

setmana, la imatge de l’Estany i de Banyoles estava present en           

milions de televisions al llarg del planeta.  

 

 

JOAN SOLANA 
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Amb això no podem llençar les campanes al vol. Banyoles va ser            

més conegut? I tant que si, molt més coneguda, els anys           

després dels Jocs va venir gent a veure aquest espai allà on            

hi havia la celebració de les proves de rem dels Jocs de            

Barcelona? Sí, però era gent que anava a Barcelona i venia a            

Banyoles, o gent que anava a la Costa Brava i venia a            

Banyoles, per tant, el que podríem dir, és que des d’un punt            

de vista de ciutat, els Jocs no van afavorir especialment          

l’atracció turística, però expliquem-ho una mica bé això        

perquè sinó potser no s’entendria, per què? Per dues raons,          

primera, perquè el nostre projecte no era un projecte         

turístic, el nostre projecte era un projecte ecològic i urbà i           

de connexions per l’autovia, i no és que no ho fos per            

convicció, és que no ho va ser tampoc, per necessitat. 

 

 

MIQUEL AGUIRRE 

 

Els jocs li van donar una certa projecció, li van donar una            

certa projecció i jo crec que de cares al futur, li han donat             

uns potencials per seguir projectant-se, és a dir, les bones          

connexions, la mateixa endreça de la ciutat, tot el que hem           

guanyat via urbanisme, via medi ambient gràcies els Jocs, això          

l’ha ajudat també, a situar-se al futur, no només l’aparició          

al llarg de 15 dies durant els Jocs Olímpics. Jo crec que tot             

aquest rèdit, tot aquest llegat, ben gestionat amb el temps          

ens han donat aquest posicionament. 

 

 

MIQUEL NOGUER 

 

Jo penso que vital, això és molt important. Gran part de           

l’organització de competicions a nivell internacional i a        

nivell nacional es fan gràcies a la projecció dels Jocs. Els           

Jocs projecten Banyoles al món, i d’aquesta projecció Banyoles         

n’ha sabut fer una cosa: A tu et poden donar una empenteta, si             

tu aquesta empenteta que et donen l’aprofites, és a dir,          

voles, és a dir, tu dius: ara és la meva oportunitat, a la             

vida faràs moltes coses i triomfaràs. Si et donen una          

empenteta i fas un pas i et tornes a parar i et quedes quiet,              

no volaràs mai. Banyoles va tenir l’empenta, no empenteta,         
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l’empenta dels Jocs Olímpics, i a més va agafar el fil           

d’aquesta empenta, i encara li dura. 

 

 

ROSER 

 

La imatge que els Banyolins tenen dels Jocs Olímpics ha variat           

molt amb el temps, passant per l’eufòria del nomenament, una          

etapa de males sensacions en veure que no passava res, i una            

etapa més recent, on els ciutadans valoren la influència dels          

Jocs gràcies als canvis que hem comentat.  

 

 

MIQUEL NOGUER 

 

Banyoles va viure els Jocs d’inici una mica d’esquenes. I jo           

crec que no estarem més de dir-ho. Inclús ens va costar una            

cosa que ara ens costa tant poc que són els voluntaris, en            

aquell moment els voluntaris olímpics no van ser de Banyoles a           

Banyoles. I és veritat que el voluntariat a Banyoles ha          

funcionat magníficament bé, i tu per l’edat no ho hauràs vist.           

En aquell moment Banyoles vivia més d’esquenes a l’Estany que          

de cares, i avui Banyoles viu més de cares que d’esquenes.           

Doncs, si Banyoles viu molt més de cares a l’Estany abans           

vivien molt més d’esquenes. Per tant tot el que es feia a            

l’Estany ho vivien d’esquenes. Sí que és veritat que quan va           

arribar el moment, la dimensió de Catalunya i la dimensió de           

Barcelona i la dimensió dels Jocs, viure a Banyoles la gent va            

fer dir “ep”, això és més important del que ens pensàvem. I el             

pre-Jocs va portar episodis per no recordar-los més, però sí          

que és cert que la gent vam començar a dir: ostres, això de             

Barcelona, és una dimensió internacional, això de       

l’oportunitat de Banyoles, quatre carrils a Girona, la gent va          

començar a dir: això és important, perquè és una abocada de           

milions. D’inici exportacions, cases derruïdes, horts, a terra        

el Club Natació, la Vila Olímpica, l’arribada de la         

immigració, la gent que tenia horts enfadada, l’inici era         

devastador, creava un ambient devastador. Clar que tothom es         

va indemnitzar. Tot eren desavantatges. Fins que van començar         

a veure la carretera, 2+2, el Mossèn Constants, el carril          

bici, jardins, La vila olímpica, la draga, la plaça de les           
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Rodes. I la imatge de Banyoles els dies dels jocs era una            

imatge… La tele, les teles internacionals. De fet, mira que si           

en pren consciència tant que hi ha un canvi de xip i la gent              

de viure d’esquenes a viure de cares com el vivim ara, no per             

tothom, però era una opinió majoritària.  

 

 

ROSER 

 

És evident que en els documents dels projectes olímpics hi          

havia molts plans més dels que es van portar a la pràctica,            

unes reformes i unes noves instal·lacions per a la ciutat que           

no van acabar-se fins anys després de la celebració dels Jocs,           

però que van ser finançades amb pressupostos olímpics, i que          

per tant, segueixen essent part de les restes que encara duren           

de la celebració de les proves de l’any 1992. D’entre aquests           

projectes inacabats es destaquen la plaça de les Rodes i el           

seu aparcament, acabada 4 anys després dels Jocs i el centre           

de convencions ideat per l'administració Solana que va prendre         

forma com el Teatre Municipal, que es va acabar l’any 1995. 

  

 

ROSER 

 

Un altre fill dels Jocs Olímpics a Banyoles és l’arribada del           

turisme esportiu, i de les estades de competició a l’Estany.          

Aquest fet beneficia l’economia de Banyoles i la comarca, a          

més que dona una imatge molt bona internacionalment, però         

sempre cap la possibilitat que es malmeti l’Estany.  

 

 

ALBERT COMAS 

 

Hauríem de diferenciar dues coses. El que són les seccions del           

Club, que hi han més de 700 esportistes federats que fan           

esports en les diferents seccions que hi ha al Club, i llavors            

hi ha tota la gent que venen a estades de fora tant sigui,             

aquests últims anys, arran de l’esclat del triatló, venen         

molts triatletes, venen també molts piragüistes i molts        

remers, llavors es fan convenis diferents i es fa la pràctica           

esportiva. Ara aquest any que som any preolímpic,        
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s'incrementaran molt les estades sobretot, suposo, de rem, de         

la gent que vol anar als Jocs ve a entrenar aquí. Com t’he             

comentat, l’Estany de Banyoles és considerada una de les tres          

millors pistes del món. 

  

Bé, tenim gent de tot arreu, com t’he comentat abans,          

Cambridge, la Universitat de Cambridge, fa més de 25 anys que           

ve el mes de gener a fer l’estada aquí. Ara en aquests darrers             

temps hem tingut la selecció xinesa, aquests dos darrers anys,          

que han vingut més de 100 esportistes que han vingut a fer            

estades aquí a Banyoles, recordo medallistes olímpics dels        

Jocs de Rio, irlandesos que havien vingut a fer estades aquí           

abans d’allò. La Lisa Carrinton, que no sé quantes medalles          

d’or té en diferents Jocs Olímpics, havia vingut també, a          

preparar-se en piragua, també abans dels Jocs, vull dir, el          

ventall és moltíssim. En triatló tenim constantment el Mario         

Mola, i la seva parella la Carol Routier i el seu grup            

entrenant aquí a Banyoles, en Jan Frodeno que podríem dir que           

és el millor triatleta de llarga distància del món està tot           

sovint aquí entretant. Molta varietat hi ha. 

 

Una idea és anar-ho estabilitzant una mica, jo crec que hem           

arribat a un punt important, crec que el benefici de la ciutat            

també és important, pensa que a nivell de tot el que fa            

referència a comerç, restauració, hotels, doncs se'n beneficia        

moltíssim, per tant, ens interessa que vinguin. El tipus         

d’esportista que ve, jo crec que ens interessa molt perquè és           

un esportista que respecta moltíssim el medi ambient, estima         

molt el medi ambient, i que al final acaben sent banyolins més            

que vénen a entrenar aquí, per tant, tampoc podem dir que           

haguem d’incrementar molt perquè l’espai és el que és, i          

tampoc dona per molt més, però jo crec que al nivell que hem             

arribat ara és correcte, està bé, i permet preservar bé tot           

plegat. 

 

 

ROSER 

 

Entre tots aquests projectes hi va haver elements que no van           

ser tan bons com els altres. Des de problemàtiques amb el           

sector més independentista, i l’arribada de la torxa olímpica         
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escortada per la Guàrdia Civil, fins a problemàtiques        

urbanístiques, hoteleres i de les iniciatives privades. 

 

 

JOAN SOLANA 

 

La Vila Olímpica es culminava no amb aquesta última edificació          

que és un nyap des d’un punt de vista de la Vila Olímpica, els              

blocs de davant del Parc de la Draga, no tenen res a veure amb              

el projecte de la Vila Olímpica, i són un nyap perquè són una             

espècie de frontera que no deixa veure la Vila Olímpica, i és            

una cosa que a mi em dol molt que s’hagi fet, perquè no té res               

a veure amb el projecte inicial dels Jocs. Nosaltres volíem          

que hi anés un hotel allà, i estic segur que aquell hotel no             

hauria estat el millor hotel de Banyoles, perquè va ser          

pròpiament una imposició de la Generalitat, aquell projecte. A         

mi m’hauria agradat que allà hi hagués anat un hotel, allà no            

hi ha un hotel. Allà no hi ha un hotel. Inclús ara se’n volia              

fer un i inclús hi va haver un cartell, i aquest cartell va             

desaparèixer i l’hotel no hi és i hi ha un aparcament           

llegíssim prop d’unes instal·lacions que totes elles tenen una         

gran qualitat. Un projecte turístic fallit. Segon projecte,        

privat en aquest cas. La gent de Banyoles recordarà, o tindrà           

al cap que el restaurant La Carpa, des del passeig de l’Estany            

fins al carrer de la Sardana hi té un bloc, que sembla            

d’apartaments, allò havia de ser un hotel. Es va fer fa 26            

anys, i en 26 anys no s’ha obert com a hotel. Tercer projecte             

en aquell moment: nosaltres preteníem de fer el parc de la           

Puda, que és el que no es va poder fer, és a dir, dels              

projectes de restauració de l’Estany, no se’n van poder fer          

dos, de projectes de restauració o condicionament de l’Estany.         

Un, per no oblidar-lo, el carril bici. El teníem dibuixat per           

tot l’Estany, per donar la volta a tot l’Estany, i no va ser             

possible perquè no vam acordar-ho amb l'ajuntament de        

Porqueres. I l’altre projecte que no vam fer va ser el del            

Parc de la Puda, que volia ser el projecte de parc natural,            

amb un balneari, hotel balneari, emblemàtic, i l’hotel        

balneari de la Puda encara continuen sent les mateixes ruïnes,          

pitjor, que en aquell moment. Per tant, des d’un punt de vista            

turístic, ni nosaltres havíem fet uns jocs per promoure el          

turisme, ni es va apostar des de la iniciativa privada, perquè           
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això havia de ser iniciativa privada, no es va apostar per les            

instal·lacions turístiques que nosaltres havíem previst de       

fer. 

 

 

AGUIRRE 

 

Hi ha una cosa que per a mi és molt negativa del que va              

passar, però que no pot ser atribuïble a la ciutat ni als            

responsables olímpics. La cosa negativa va ser que setmanes         

abans dels Jocs es va fer una operació de neteja contra           

l’independentisme, perquè l'independentisme es veia com el       

sector més contrari als Jocs, i llavors tres banyolins van ser           

detinguts, van ser portats a Madrid, aplicats la llei         

antiterrorista, i a hores d’ara encara ningú ens ha sabut dir           

a què va venir aquella cosa, perquè no hi havia càrrecs contra            

ells. Sí que va ser una operació de neteja que va portar molt             

de malestar a la ciutat, va posicionar molta gent en contra           

dels Jocs sense que els Jocs haguessin tingut una culpa          

directa, i va ser negatiu, altament negatiu, veure com la          

Flama Olímpica, que és un símbol de la pau i de la concòrdia             

entre els pobles, va arribar acompanyada de les tanquetes de          

la Guàrdia Civil, i això és una cosa que molts que van viure             

aquest moment doncs no ho oblidaran i, que per tant, és la            

nota més discordant i negativa, i insisteixo, que no és culpa           

esrictament de l’Ajuntament, perquè l’Ajuntament no va portar        

la Guàrdia Civil ni va detenir a ningú, ni és culpa de la             

Generalitat, ni és culpa del Comitè Olímpic Internacional. 

 
 

ROSER 

 

Però, és clar que totes aquestes reformes, noves construccions         

i, en general, els canvis derivats dels Jocs Olímpics van          

suposar una gegant inversió, que Banyoles mai hauria rebut         

sense aquests Jocs de Barcelona.  

 

 

JOAN SOLANA 
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Doncs, d’aquests 16 mil milions, Banyoles només n’hi va haver          

de posar 600. És a dir, amb una aportació de 600 milions de             

pessetes, vam aconseguir que Generalitat, Govern central, COB,        

Diputació, etcètera, hi posessin la resta, 16 mil milions de          

pessetes a partir d’una aportació nostra de 600 milions. Jo          

penso que això explica el benefici que va representar per a la            

ciutat aquesta excusa que va ser l’organització de les proves          

durant una setmana.  

 

Hi ha una cosa que no he dit, però ara ja la diré amb una               

paraula. No hauríem pogut fer res si no hi hagués hagut un            

equip d’una solvència extraordinària. Vaig tenir la sort que         

totes les persones que em semblaven fonamentals perquè el         

projecte olímpic tirés endavant em van dir que si, em van dir            

que es posaven al costat meu i que m’ajudarien a tirar           

endavant el projecte, per tant, treball d’equip       

extraordinari. i per l’altra part, tornar a insistir que el          

projecte olímpic de Banyoles va ser un projecte de ciutat amb           

l’excusa dels Jocs. 

 

 

ROSER 

 

En conclusió: La XXVa Olimpíada de l’era Moderna amb seu a           

Barcelona va ser fonamental pel gran creixement exponencial de         

la ciutat de Banyoles.  

 

Amb l’excusa de la celebració d’unes proves de rem durant una           

setmana i el finançament del COB, la Generalitat de Catalunya,          

la Diputació de Girona, l’administració de Madrid, i        

evidentment, l’Ajuntament de Banyoles, es va donar un impuls a          

la ciutat que dura fins avui en dia. Gràcies als Jocs,           

Banyoles va aconseguir una carretera que l’unia amb Girona i          

l’autopista, una variant que desviava el trànsit a fora la          

ciutat; un nou barri, La Vila Olímpica, que va augmentar la           

demografia de Banyoles; es va fer un Nou Club Natació; es van            

millorar el carrer de la Sardana i el Mossèn Constants; amb           

l’ajuda de l’LIMNOS es va millorar el medi ambient i els           

voltants de l’Estany, va ajudar en l’economia dels anys         

posteriors, va posicionar Banyoles al mapa, tant nacionalment        

com internacionalment. Els Jocs Olímpics han millorat molt la         
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imatge de Banyoles, i en el fons, han fet el que és Banyoles             

avui, i per tant, el que som els banyolins.  

 

 

JOAN SOLANA 

 

No vam posar la ciutat al servei dels Jocs, sinó els Jocs al             

servei de la ciutat. 

 

 

ALBERT COMAS 

 

Jo diria que tot han sigut beneficis. Això no s’hagués fet si            

no hi hagués hagut els Jocs i ara no sé on estaríem. 

 

 

MIQUEL AGUIRRE 

 

Els jocs li van donar una certa projecció, li van donar una            

certa projecció i jo crec que de cares al futur, li han donat             

uns potencials per seguir projectant-se. Jo crec que tot         

aquest rèdit, tot aquest llegat, ben gestionat amb el temps          

ens han donat aquest posicionament. 

 

 

MIQUEL NOGUER 

 

Aquest fet que va passar fa 27 anys ens ha donat un segell             

olímpic, i aquest segell olímpic és un segell de qualitat, de           

molta qualitat a nivell mundial, vinculat en el món de          

l’esport, però els Anells Olímpics no només serveixen en el          

món de l’esport, serveixen per a moltes altres coses només els           

“aros” olímpics paren guerres i porten la pau. En certa          

manera, aquest segell és molt important.  

 

Final 
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1.8.- Annex G: Documental (memòria USB) 
 
 

Enllaç a la plataforma YouTube:  
https://www.youtube.com/watch?v=RnbQ5xkK_qA&t=4s  
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